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JOŽNOSTI RAZVOJA V
Prihodnjem letu

V mesecu septembru bo v SOZD Iskra živabiseje steke! proces priprave 
Pisna za leto 1984 na vseh nivojih od TOZD do SOZD. Ob tem pa se seveda 
Postavlja osnovno vprašanje okoli izhodišč in prognoz gospodarskih gibanj 
tako v domovini kol tudi v hipni.

.e,o 1983 se je prevesilo v drugo po-
C-Za nami so polletni rezultati po- 
tMj a’ ki sicer ponekod odstopajo od 
k," °vanih gibanj vendar smo z njimi 
t4o 0 zadovoljni, glede na čedalje bolj 
d0^„rene pogoje gospodarjenja tako 

^ kot tudi v tujini.

jj^čilno bilančne težave, ki so posle- 
pr neodgovornega zadolževanja v 
pr;,'f;kl°sti, v letu 1983 z vso resnostjo 
s,vl'5kajo na jugoslovansko gospodar- 
tij0 in skupaj s čedalje grozečo hotra- 
Hj Nelikvidnostjo povzročajo zastoje 
dJ^jrazlienejših segmentih gospodar-

k|ada
dejavnosti. V takih razmerah se

sttj -z.ateka k čedalje večjemu adrnini- 
i,e anju pri čemer pa često žanje več 

UsPehov kot pa obratno.
s^b sprejemanju plana za leto 1983 
K.,., tli Driča obsežnemu
iite .^tnjših zakonov, sprememb in 
l0|ikb (°koli 160), ki naj bi zagotovili 
|t6j °n toliko stabilne pogoje gospodar- 
80 ^' Dogodkiu letošnjem letu nespor- 
j,a ^ejo na to, da administracija ni v 
k!jXu zdržati tako široke tronte, da pa 
fc b neuspehu zelo stežka pristaja na 
t(X' v°’ da gospodarstvo vendarle sledi 
L Omskim zakonitostim in da prene- 
Ittr V ad|Tiinistrativni ukrep pomeni ob 
^ le motnjo.

danost gospodarskega trenutka ne- 
na ^no prispeva k temu, da še nimamo 
L^otogo vsaj delovnih osnutkov 
cij0 k'j za leto 1984, tako za federa- 
fc ‘;ot tudi republiko.' Osnovna izho- 
pr(,a razvoja v letu 1984 ležijo namreč 
sij ?v,Sem na pogojih zunanje likvidno- 
Cave, pri čemer pa še niso zaklju- 
tlo|o VSa Pogajanja o reprogramiranju 

°0v tn najemu novih kreditov.
|t. ^edanjj razvoj Iskre, ki je v svo- 
^7-letnem obstoju dosegla nedvo- 
ii, " '(nitke uspehe in zrasla v moderen 
$v0 .'k poslovni sistem, ki prerašča s 
p itali proizvodnimi potenciali okvire 
V|jj *? širše domovine ter se mora zato 
oui Ucevvati v mednarodno delitev dela, 
j. goča dokaj samostojno oceno go- 
Ita arskih gibanj, tako do konca leta 
jv0. kot tudi v letu 1984. V svojem ra- 
ijejla Se ima Iskra zahvaliti predvsem 
t9|a Vu- da je plane razvoja vselej bazi- 
fej,. na lastnih ocenah gospodarskih gi- 
SvJ. .°lja,katerega sestavni del je bila s 
tir,i"?1 poslovnimi in družbeno eko- 

msktmi vezmi.

Jov uspeh 
{slavcev
^elemaflke-
Nntrala
2000/20
^^P^tniški dnevi so za nami in s po- 
lovnj1]0 Vnemo smo se lotili novih de- 
iflr ‘ na!°g. Delavci TOZD Raziskave 
siSje^.0j in Zasebni telekomunikacijski 
Ncn Se .^e .iahko pohvalijo s prvim 

iPotniškim delovnim dosežkom: 
la|nj Ucil‘ 50 delo in testiranje na digi- 

telefonski centrali SI 
skj ki je namenjena Ljubljan-

nki v Ljubljani.
CVala SI 2000—020 je del Si-
ceo, i skra 2000 in je prva digitalna 
kot’ razv'ta v Jugoslaviji.

Osem Venio, centrala istega tipa že 
.mesecev uspešno deluje v Tele- 

^'/nključili smo jo eksperimen- 
ijah ’ ?a k' doma in ob lastnih izkuš- 

rav'** nicne pomanjkljivosti, ki 
^Ika a^° oir°ško dobo vsakega iz-

Crala. k' jo vidimo na sliki, pa je 
It n Pe^n( preizkusni dobi in testiranju 
Nitneniena prvemu kupcu. Nanjo je 
iov y P^ključiti skoraj 800 naročni- 
Wo Prosiorih Ljubljanske banke jo 

P°staviii te dni. Kazimir Mohar

priča obsežnemu spisku naj-

Na podlagi nekaterih delovnih gradiv 
za pripravo resolucij za leto 1984, ana
liz s področja gibanja cen do konča leta 
1983 in piana dolgoročne ekonomske 
stabilizacije lahko podamo osnovno 
oceno nekaterih parametrov družbeno 
ekonomskega razvoja okolja, kar nam 
bo lahko služilo kot orientacija pri pri
pravi Letnega programa SOZD Iskra 
za leto 1984 kakor tudi planov DO in 
TOZD.

Resolucija za 'teto 1983 je za Jugo
slavijo predvidela 1 % rast družbe
nega proizvoda ob inflaciji, ki ne bi pre
segla 20%. Podobno je tudi resolucija 
za Slovenijo predvidela " 1,5 %
rast družbenega proizvoda 
ob podobni predpostavki inflacije. Pol
letni rezultati v celoti odstopajo od na
črtovanih gibanj saj je prisotna stagna
cija družbenega proizvoda in znatno 
višja inflacija.. Ocena do konca leta po
daja za Jugoslavijo padec družbenega 
proizvoda za 1,5% in eno naj višjih por 
vojnih inflacij nekje med 40 in 50%. 
Pri tem bi Sloveniji uspelo obdržati 
realno vrednost svojega družbenega 
proizvoda v primerjavi z letom 1982 in 
tudi pozitivno rast industrijske proi
zvodnje.

Iskra bo na osnovi dosedanjih ra
zvojnih gibanj in polletnih rezultatov 
predvidoma v letu 1983 dosegla kar 6% 
rast proizvodnje (po metodologiji Za
voda za statistiko), kar nekako ustreza 
18 % rasti proizvodnje po stalnih cenah 
iz leta 1980. Razkorak med obema po
datkoma je predvsem posledica prave 
»poplave novih izdelkov«, ki se sproži 
vselej, ko smo priča administrativni 
zamrznitvi cen s čimer pa se v evidenco

r tst! proizvodnje vriva tudi del inflaci
je.

Na področju pridobivanja in delitve 
dohodka lahko zato pričakujemo boljše 
rezultate kot pa planirane in to v pov
prečju za 4 db 14%. Zunanjetrgovin
ska menjava se odvi ja na eni strani pod 
neugodnimi pogoji mednarodnih tržišč 
na drugi strani pa ob nenehnih restrik
cijah pri uvozu repromateriaia in teža
vah domače nabave. Tako predvide
vamo, da bo celotni plan izvoza realizi
ran v višini okoli 94 % letnega pro
grama pri čemer pa bo realizacija kon
vertibilnega izvoza znatno boljša in to 
nekaj nad 96 %.

V primerjavi z letom 1982 bi tako ce
lotni izvoz porastel upoštevaje tudi va
lutne spremembe za 28 % in konverti
bilni kar za 35 %. Posledice administra
tivnega omejevanja uvoza pa se kažejo 
v 77 %—ni izpolnitvi planiranega 
uvoza s čimer pa po ocenah prihajamo v 
fazo, ko bo nadaljnje zaviranje uvoza 
repromateriaia direktno vplivalo na 
padec proizvodnje,

Skrajno neugodno je področje inve
sticij, ki bodo v letu 1983 komaj kaj 
večje kot leto prej. Ocenjujemo, da je 
njihov realni padec med 30 in 40 %, 
kar bo dolgoročno izredno slabo vpli
valo na razvoj Iskre, ki kot elektronska 
industrija ne more in ne sme zaostajati 
za razvojem sorodnih industrij v svetu.

Gospodarski razvoj Jugoslavije bo v 
letu 1984 ponovno v celoti podrejen 
zunanjim likvidnostnim problemom saj 
zapade v plačilo 5,2 mrd US dolarja 
dolga (tako glavnica kot obresti) Ob 
tem pa se predvideva ponovno najetje 
kreditov v višini 2, i mrd US dolarja Iz 
tega sledi da bi morali na konvertibilno 
področje spet izvoziti na 20 % več ali 
8,4 mrd US dolarjev v in v celoti za 18 % 
več ali 12,4 mrd US dolarjev. Z upošte
vanjem vseh ostalih virov prilivov kot 
so turizem, usluge in nakazila zdomcev 
bi tako po predvidevanjih materialov, 
ki so nam bili za oceno na razpolago 
lahko zagotovili za 15 % večji uvoz re- 
promaterialov in opreme.

(Nadaljevanje na 2. strani)

riSliiiS
Na stiki: skupina delavcev in strokovnjakov iz TOZD RR in ZTS, ki je zaključila te
stiranje nove centrale, katero lahko vidimo v ozadju.

V Iskri Commerce se zaloge 
in terjatve še povečujejo

O uspešnem poslovanju Iskrine delovne organizacije skupnega pomena— 
Iskre Commerce v letošnjem leto smo že obširno poročali. Kljub izredno za
dovoljivim rezultatom pa se je ta, nekaj več kot 2000-Članski kolektiv, v le
tošnjem prvem polletju srečeval tudi s številni mi problemi, med š mm sta 
bili vprašanji zalog in terjatev poleg izvoznih in uvoznih prizadevanj med 
najbolj aktualnimi.

Vseh neto zalog trgovskega blaga in 
materiala je imela Iskra Commerce v 
prvem polletju za skoraj milijardo di
narjev. točneje za 988,8 milijonov di
narjev. Ta vsota je za 5 odstotkov 
višja, kot ob koncu prvega tri
mesečja. Najbolj so se povečale 
zaloge materiala, kjer prednjači te
meljna organizacija Zunanji trg. Pri go
tovih izdelkih so imeli največji porast v 
regionalnih skladiščih , d očim se je sta
nje pri domači nabavi celo zmanjšalo, 
in sicer za 15 odstotkov.

Nič manjši problem pa niso za Iskro 
Commerce terjatve do kupcev Iskrinih 
izdelkov. Skupne terjatve so bile oT 
koncu junija celo za 90% višje od načr
tovanih in za 9% višje kot zadnjega dne 
letošnjega marca. Terjatve znašajo 
5.340 milijonov dinarjev.

Največ ji dolžniki so kupci v tujini, saj 
odpada nan je 89% vseh terjatev in zna

šajo več kot 4.752 milijonov dinarjev. 
Letos so se povečale predvsem, terjatve 
iz redne prodaje, medtem ko je zanimi
vo, da so se zmanjšale terjatve do Iskri
nih kooperantov v tujini, oziroma po
srednikov za izvoz.

V zvezi s tujimi dolžniki naj še pove
mo, da Iskra Commerce vlaga ogromno 
naporov prav v izterjavo, kljub temu pa 
se še vedno ne morem pohvaliti z dobro 
likvidnostjo, kar pa je z redkimi izje
mami že kar naša tradicionalna bole
zen.

V letošnjem letu so se iz meseca v 
mesec povečevale tudi terjatve do do
mačih kupcev: ob koncu junija so bile 
za 11 % višje kot ob koncu marca. Po
slabšanje dinarske likvidnosti in pove
čanje obsega dolžniško—kupniških ra
zmerij ima svoj vzrok tudi v ukrepih 
kreditno-denarne politike.

LD

S slavja v Črmošnjioah.

40-letnica »Partizanskih 
delavnic 99 d «

Ob pomembnem jubileju, 40-letnici 
ustanovitve Partizanskih radiodelavnic 
99 d in delavnic VII korpusa NOV so 
se borci zbrali v soboto, 27. 08. 83, na 
srečanju v zibelki partizanske »indu
strije«, v Črmošnjicah.

Kijub pomembnosti jubileja so pri
pravili skromno, vendar tovariško sre
čanje. na katerem so članom delavnic 
podelili spominske značke. Značke pa 
so prejele tudi domicilne delovne orga

nizacije — PTT, Iskra in RTV ter mla
dinski pohodni odred »Partizanske de
lavnice 99 d, ki ohranja in razvija revo-, 
lucionarne tradicije NOV ter prenaša 
na mlade bogato izročilo in izkušnje so
cialistične revolucije.

Po končanem uradnem delu srečanja 
pa so borci in ostali udeleženci srečanja 
v prijetnem pogovoru obujali spomine 
na težke, vendar pomembne dogodke 
NOi.t. Avguštin Ciuha

TOZD ELEKTROMOTORJI, ŽELEZNIKI

Za boljše dosežke 
nikomur ni žal naporov

Gospodarjenje v naših temeljnih organizacijah postaja zaradi vse ostrejših 
domačih in svetovnih gospodarskih razmer vse zahtevnejše; doseganje bolj
ših poslovnih učinkov že dolgo ni več zgolj žeija, temveč nuja, ki obvezuje 
prav vse delavce v združenem delu. Pri tem pa nam je vseskozi pred očmi vo
dilo, da se moramo v prvi vrsti opreti na lastne sile — tudi solidarnostno. Na 
primer tako kot v Železnikih kjer so sc odločili za štiri akdje, s katerimi naj 
bi izboljšali rezultate poslovanja in okrepili duh tovarištva v kolektivu, ki šteje 
že preko 900 članov.

namreč, da mora sleherni režijski de
lavec do konca letošnjega leta opraviti 
šest delovnih dni »produktivnega« dela 
— dela v proizvodnji torej. To pomeni, 
da bo do konca letošnjega leta v proi
zvodnih prostorih poprečno 25 ljudi 
več kot običajno, kar bo bistveno 
izboljšalo možnosti za jpocenitev poslo
vanja in povečanje proizvodnega obse
ga. Režijski delavci pa v proizvodnji ne 
bodo delali kakor bo pač naneslo, tem
več bodo morali svoje delo organizirati, 
tako da nobena služba v tovarni ne bo 
delovala okrnjeno. Iz vsakega oddelka 
bo torej istočasno lahko odsotnih le to
liko delavcev, kolikor bo nemoteno 
delo te službe še lahko dopuščalo.

Vzroki za pričetek naštetih akcij so 
dobro pretehtani. Poleg trdne odloči
tve, da nadomestijo večino izgublje
nega » v ega letošnjega polletja, so 
letos pridobili več izvoznih naročil kot 
so sprva predvidevali. Zaradi neneh
nega razpiranja Škarij med cenami re
produkcijskih materialov in končnih 
izdelkov, ki jih v tej tovarni proizvaja
jo, so prisiljeni kolikor je le mogoče po
ceniti proizvodnjo, sicer se utegne ob 
koncu leta poslovni rezultat odraziti v 
rdečih številkah. Vse te akcije pa je 
možno pripraviti zgolj takrat, ko je na 
voljo dovolj potrebnih 'repromateria- 
lov. Teh se je sedaj nabralo dovolj, da 
proizvodnja končno normalno steče. 
Upati pa je seveda treba, da kritičnih 
materialov (železne pločevine, alumini
ja) ne bo primanjkovalo tudi v bodočih 
mesecih, sicer učinek akcij ne bo tak 
kot so predvidevali.

Stane Fleischman

V skladiščih Tovarne elektromotor
jev in gospodinjskih aparatov v Želez
nikih so se pričele nabirati znatne za
loge nesortiraniii materialov in poliz
delkov za gospodinjske aparate, ki so 
močno bremenile finančne tokove in s 

' tem zmanjševale možnosti za racio
nalno in poceni poslovanje. V prvem 
polletju pa je bolj kot kdajkoli tudi 
primanjkovalo določenih materialov iz 
katerih izdelujejo elektromotorje. Po
sledica je bila, da so morali marsikatero 
naročilo — tudi izvozno — bodisi zavr
niti bodisi niso mogli spoštovati dogo
vorjenih dobavnih rokov. To bodo sku
šali zdaj nadoknaditi, saj se je med ko
lektivnimi dopusti nabralo nekaj več 
reprodukcijskih materialov, ki jih bodo. 
nemudoma tudi uporabili.

Zgolj z delavci, ki vedno delajo pri 
montaži, pa to ne bi bilo možno, zato so 
se odločili za štiri akcije, ki naj bi pri
pomogle k čimprejšnjemu normalizira
nju razmer v tovarni (kjer vse doslej 
proizvodnja zaradi nenehnih motenj 
pri' dobavljanju materialov ni mogla 
steči tako, kot bi morala). Že v petek, 
19. avgusta, je popoldanska (druga) 
izmena udarniško podaljšala delo še za 
eno izmeno. Tak način dela bo obveljal 
tudi v prihodnjih petkih. Druga akcija 
bo tekla ob sobotah, ki bodo do konca 
leta delovne (za produktivno delo) brez 
izjeme — stroji se bodo torej vrteli šest 
dni na teden. Od 22. avgusta naprej se je 
pridružilo tovarišem v montažnem 
oddelku 15 režijskih delavcev. Tam 
bodo ostali mesec dni. V zadnji akciji, 
četrti po vrsti, pa bodo sodelovali prav 
vsi režijski delavci. Dogovorjeno je

l<zti lek, ki kaže pi hi dnošl
Med Iskrine naprave, ki so se v preteklosti potrdile kot izredno uspešne 

tako po tehničnih zmogljivostih kot po tržni zanimivosti, sodita prav gotovo 
tudi sprejemno-oddajni postaji RT-20-TC6 in RT-1-T4. Več kot 5500 prvih 
in 3500 drugih so že naredili v zadnjih 13 letih ter s tem številom daleč prese
gli pričakovanja, vsaj »lede na običajno maloserijsko proizvodnjo tovrstnih 
naprav in na relativno majhno jugoslovansko tržišče.

Več o teh napravah smo izvedeli od Franca Bogataja, vodje proizvodnje 
radijskih zvez v Horjulu, luže od vsega začetka sodeluje v njihovi proizvod
nji.

Kaj nam lahke poveste o spreje- 
mno-oddajnima postajama?

Predvsem velja omeniti dokajšno 
število doslej narejenih. Od leta 1970, 
ko smo začeli z njihovo serijsko proi
zvodnjo smo namreč že naredili več kot 
5500 RT-20-TC in 3500 RT-1-T4. 
Kupci so predvsem namenski uporab
niki kot tudi gospodarske organizacije, 
obramba proti toči, protijiožama 
obramba, itd. Prednosti teh naprav so 
predvsem velik domet in zelo zanesljivo 
delovanje. Zlasti slednje se je v vseh teh 
letih potrdilo, saj je število tistih, ki pri

dejo letno na servisiranje manjše od 
5% kar je glede na težke pogoje dela na 
terenu in v primerjavi z ostalimi tovrst
nimi napravami, zelo malo. Vse to ima 
tudi za posledico, da je kljub njihovi že 
trinajstletni proizvodnji na tržišču še 
vedno dovolj zanimanja zanje.

Sicer pa najbolje, da ju kar predsta
vim: RT-20-TC6 je 20W sprejemno- 
oddajna postaja, namenjena radio-te- 
lefonskim pogovorom na razdalji od 50 
do 150 km, pri čemer dela po principu

(Nadaljevanje na 3. strani)



MOŽNOSTI RAZVOJA ¥
PRIHODNJEM LETU

(Nadaljevanje s 1. strani)

Poseben poudarek bi bi! podan 
uvozu repromateriala iz konvertibil
nega področja, ki bi lahko porastel za 
17 % s čimer bi si v Jugoslaviji zagoto
vili za 2 % višjo rast industrijske proi
zvodnje. To je nujno potrebno, da se 
formirajo zadostni blagovni fondi za 
izvoz in da se istočasno ne osiromaši 
domače tržišče do take mere, da bi mu 
grozil popolen razpad. Takim tenden
cam smo namreč priče v razvoju nekaj 
zadnjih let in kvarno vplivajo na celo
ten razvojdružbeno ekonomskih odno
sov znotraj države. Velik poudarek bo v 
letu 1984 dan tudi kmetijstvu, ki bi mo
ralo postopoma postati pomemben 
izvoznik in istočasno tudi zagotoviti 
polno oskrbljenost jugoslovanskega tr
žišča.

Glede na to, da je bila pretirana inve
sticijska poraba v Jugoslaviji eden 
glavnih virov inflacije, se tudi v letu 
1984 predvideva na tem področju re
striktivna politika, tako da bi naložbe 
realno ponovno padle za 3 % s čimer bi 
se tudi njihov delež v družbenem pro
duktu znižal na 23%. Predvidena je 
večja selektivnot, ki pa je namenjena 
predvsem energetiki in kmetijstvu za
nemarja pa na žalost Izvozno gospodar
stvo.

Brezposelnost, ki v Jugoslaviji s svo
jimi pojavnimi in regionalnimi obli
kami postaja viden problem, je nareko
vala smele načrte zaposlovanja, ki naj 
bi v letu 1984 porastlo kar za 3 %. Se
veda pa se bo to področje podrobneje 
razčlenilo še v republiških planih pri 
čemer lahko pričakujemo, da v Slove
niji ne bomo priče tako visokim indek
som pri zaposlovanju.

Tako začrtana konstrukcija mate
rialnih okvirov razvoja Jugoslavije za 
leto 1984 pa seveda daje tudi vrsto dru
gih predpostavk in zahtevo po najra
zličnejših ukrepih, ki naj bi tak razvoj 
omogočili.

Tako bodo cene po predvidevanjih 
rastle med 22 in 25 %. K temu se bodo 
po že ustaljenem mehanizmu ravnale 
obresti in tečaj dinarja. Na področju 
cen se predvideva za 10—15 % hitrejša 
rast cen energije in osnovnih kovin 
(črna in barvna metalurgija). Tudi kre
ditno monetarna politika bo zavirala 
rast denarne mase in to vsaj 6 indeksnih 
točk za rastjo družbenega produkta.

Ekonomski odnosi s tujino naj bi bili 
podrejeni predvsem pospeševanju 
izvoza za kar bi poskrbeli tudi s krediti
ranjem, rednim plačevanjem stimulacij 
itd.

Na domačem tržišču bo predvidoma 
kljub visoki rasti proizvodnje potrebno 
varčevanje in racionalizacija posamez
nih vrst blaga.
. Gospodarsko aktivnost pa naj bi v 
letu 1984 vzpodbujala tudi povečana 
akumulativnost gospodarstva, ki bi jo 
med drugim dosegli tudi z zmanjšanjem 
deleža splošne in skupne porabe v deli
tvi dohodka za 0,6 indeksno točke in 
zmanjšanjem deleža osebnih dohodkov

v delitvi dohodka za 1,2 indeksne 
točke.

Pri pripravi planov v SOZD Iskra za 
leto 1984 se nam tako kot mnogokrat v 
preteklosti postavlja vprašanje realno
sti resolucijskih predpostavk, ki pravi
loma ne upoštevajo v zadostni meri 
ekonomskih zakonitosti in bazirajo na 
»željenih rezultatih« delovanja »dogo
vornega gospodarskega sistema«.

Ocena, ki zahteva ponovno visoko 
rast izvoza, je nedvomno realna, saj jo 
pogojuje zunanja zadolženost države. 
Vračilo dolgov pomeni odliv akumula
cije v tujino, ki pa jo bodo nekateri za
radi svojih eksistenčnih problemov pri
siljeni nadomeščati z višjimi cenami na 
domačem trgu. Velik izvoz in omejevan 
uvoz bosta pravgotovo nadaljevala že 
več let prisotno padanje ponudbe na 
domačem trgu in s tem pritiskala na rast 
cen. V takih pogojih pa je predpostav
ka, da se bo inflacija gibala v okvirjih 22 
do 25 % nevzdržna.

V preteklih letih n.pr. od leta 1975 pa 
do 1983 nam nikoli ni uspelo, da bi in
flacijo znižali za več kot 10 indeksnih 
točk in to kljub večkratni zamrznitvi 
cen. Zaradi tega lahko smatramo infla
cijo, ki bi se v letu 1984 gibala okoli 
30 % za velik uspeh in prispevek k sta
bilizaciji pogojev gospodarjenja. S tem 
pa so seveda podane tudi nekatere 
osnove delovanja kreditno monetar
nega sistema in gibanje tečaja dinarja v 
letu 1984.

Še nadalje predvidena politika dra
gih kreditov bo zahtevala zaradi grož
nje notranje nelikvidnosti pravgotovo 
povečanje akumulacije gospodarstva. 
Le-to pa lahko pričakujemo v prerazde
litvi delitve dohodka, kar bo imelo za 
posledico predvsem ponovno zaviranje 
rasti osebnih dohodkov in le v neznatni 
meri ostale porabe. Plan izvajanja dol
goročnega programa ekonomske stabili
zacije, ki je bil v juliju 1983 predložen 
skupščini Jugoslavije predvideva celo 
vrsto novih zakonov, uredb in analiz iti 
to samo v tem letu 79. Veliko vprašanje 
je, ali bo vse to že vplivalo na pogoje 
gospodarjenja v letu 1984.

Težave z zveznim proračunom dajejd 
slutiti, da se bo to dogodilo vsaj na po
rečju davkov in najrazličnejših pri
spevkov. Če nekoliko posplošimo vsa 
dogajanja tekom leta 1983 in napove
dan spisek ukrepov, zakonov itd. za leto 
1984 pravzaprav lahko z dokajšnjo 
točnostjo ugotovimo, da postaja tak 
način urejanja gospodarstva pri nas že 
praksa. Pred sprejemom resolucije na
mreč vselej sprejmemo kopico ukre
pov, ob prvem trimesečju ugotavljamo 
odstope nato ob polovici leta na hitro 
določimo korekcije in tako smo spet pri 
novi resoluciji.

Nekaj let zapored je glavna domi
nanta razvoja Jugoslavije izvoz, vračilo 
kreditov v inozemstvo in postopno zao
stajanje gospodarske aktivnosti. Leto 
1984 se torej v grobem ne bo bistveno 
razlikovalo od leta 1983 le, da lahko 
pričakujemo še nekoliko počasnejšo 
rast, ki jo bodo pogojevala predvsem

gospodarska neskladja na domačem 
trgu, težave v preskrbi z repromateriali,

. neiikvidpost, razna omejevanja po
trošnje itd.

V takih pogojih lahko ISKRA še 
vedno ohrani zaradi specifičnosti svoje 
ponudbe pozitivno rast in to predvsem s 
povečanjem izvoza. Če upoštevamo 
dosežene izvozne rezultate v obdobju 
1981 do 1983 potem mora izvoz v letu 
1984 znašati vsaj 290 mio US dolarjev 
ali za okoli 26 % več kot v letu prej, da 
bi uspešno izpolnili obveznosti iz Sa
moupravnega sporazuma o temeljih 
plana SOZD Iskra za srednjeročno ob
dobje 1981—1985. Pri tem ' i zaradi 

$ zagotavljanja uvoza moral znatno rasti 
tudi izvoz na konvertibilno področje, ki 
naj bi dbsegeF vsaj V65 mio US dolar
jev. Ker bo proizvodnja v letu 1984 še 
vedno limitirana z možnostmi uvoza 
repromateriala, pa tudi nabave na do
mačem trgu, bi si morali zagotoviti po
stopno rast uvoza ob hkrati okrepljenih 
akcijah za nadomeščanje uvoznih ma
terialov z domačimi. t

S preskrbljenostjo proizvodnje s su
rovinami in repromateriali na nivoju 
leta 1983 bi z nadaljnjo spremembo 
strukture proizvodnje v smeri izdelkov 
z večjo stopnjo predelave lahko v letu 
1984 predvidoma realizirali 19% rast 
proizvodnje (po cenah iz leta 1980). 
Tako bi se rast proizvodnje v primerjavi 
s proizvodnjo po evidenci Zavoda za 
statistiko gibala nekje med 5 in 6 %. Ob 
tem seveda nominalno rast v znatni 
meri določa višina inflacije, tako da 
lahko glede na predhodne predpo
stavke pričakujemo rast celotnega pri
hodka za SOZD Iskra na nivoju 34 %, 
dohodka na 33 % in osebnih dohodkov 
na 28 %. S tem bi slednji realno zaosta
jali le .za nekaj odstotkov s čimer bi se

vsaj delno ublažilo njihovo nekajletno 
izdatno nazadovanje.

Zagotoviti bi bilo potrebno več inve
sticij predvsem za izvozne programe in 
to minimalno za 20% več kot v letu 
1983. S tem bi realno zaostajanje 
zmanjšali na 10% in ustvariti postopne 
pogoje za ponovno oživitev investicij
ske dejavnosti, ki bi morala Iskri zago
toviti kontinuirano konkurenčno spo
sobnost predvsem na tujih trgih.

iiihoV<l

Morda so te ocene nekoliko optimi
stične vendar ne smemo pozabiti dej
stva, da je razvoj SOZD Iskra v zadnjih 
10 do 15 letih potekal zelo kontinui
rano in brez daljših negativnih odklo
nov kljub zelo različnim zunanjim po
gojem. Uspeh nedvomno leži v trajni 
orientaciji na zunanje trge in v dejstvu, 
da veliki poslovni sistemT v znatni" meri 
lahko sami kompenzirajo najrazlič

nejše kvarne vplive okolja na nji 
poslovanje. ka.

V ilustracijo naj navedemo le ne 
tere dosežene rezultate iz preteklih 0

d°—Jv obdobju 1970—1975 je S0#j 
Iskra realizirala povprečno letno r , 
proizvodnje po stalnih cenah v vl s 
19,1 % in pn tem povečevala izv0Z 
stopnjo 31,8% 7p

— v obdobju 1976—1980 je .
ISKRA realizirala povprečno letno t 
proizvodnje po stalnih cenah v vb 
16,3 % ob istočasni 21,2 % rasti izv^

— v obdobju 1981—1983 Pa 
SOZD ISKRA predvidoma doseg1 
18,7 % rast proizvodnje in 21,8 ^r 
izvoza.

Iz tega zornega kota postaja ph® 
noža za poslovanje SOZD Iskra v le 
1984 mnogo verjetnejša! Janko Šavl1

Izvozno naravnana 
investicija v TOZD HIPOT

Kedkokateri investicijski elaborat v Jugoslaviji, ki so ga seveda 
tudi tuji strokovnjaki, predvideva tolikšen izvoz, kot načrtovana naloz 
šentjemejske Iskrine Tovarne hibridnih vezij in potenciometrov, to je kol% 
tiva, Id deluje v okvire delovne organizacije IEZE. Investicija, katero nal1" 
zaključili prihodnje leto, je teko usmerjena, da bi temeljni organizacij 
omogočila od 40 do 45% izvoza od skupno izdelanih hibridnih vezij-

ikak?V Šentjerneju so začeli izdelovati hi
bridna vezja pred slabimi šestimi leti. 
Start leta 1977 je bil precej skromen, so 
pa ob prizadevnosti vseh kmalu dosegli 
solidne rezultate. Letna rast proizvod
nje je bila približno od 25 do 30 odstot
na, toda v zadnjem času sedanji strojni

Mfrefce po sod«lavc8
Na tem mestu bomo redno objavljali vsa prosta dela in naloge v Iskri, tako za 

redno delo kot za sodelovanje v občasnih projektno zasnovanih nalogah v okviru 
SOZD ali posameznih DO. Prav tako bomo v skladu z 89. členom samoupravnega 
sporazumi o združevanju v SOZD objavljali sproščene sodelavce, ki jim v TOZD 
oziroma Delovni skupnosti ne moremo zagotoviti ustreznega dela ter tiste, ki sami 
želijo menjati delo, bi pa radi ostali v Iskri. Objavljali bomo tudi razpise za vodilna 
in vodstvena dela in naloge. V glasilu, ki izhaja ob petkih bomo objavili vse potrebe, 
ki bodo prispele k nam do vključno vsakega ponedeljka.

Objave zbira in ureja: Judita Bagon, SOZD Iskra DSSS, Trg revolucije 3, Ljubija- 
na, E-11, telefon 324-061, int. 21-25.
ISKRA — Industrija za avtomatiko Ljubljana, n. sub. o.
Ljubljana, Stegne 15 b

TOZD Trženje Ljubljana, o. sub. o.
Ljubljana, Stegne 15 b
1. Prodajni inženir 1 

Pogoji: dipl. ing. elektrotehnika strojništva ali dipl. ekonomist, 3 leta delovnih izku
šenj na zahtevnih komercialno-tehničnih delih, aktivno znanje svetovnega ali nem
škega jezika
2. Prodajni inženir II

Pogoji: dipl. ing. elektrotehnike, strojništva ali dipl. ekonomist, 1 leto delovnih izku
šenj na zahtevnih komercialno-tehničnih delih, aktivno znanje svetovnega ali nem
škega jezika
3. Prevajalec I

Pogoji: profesor angleškega in francoskega jezika, 3 leta delovnih izkušenj pri pre
vajanju tehničnih tekstov

TOZD Projektiranje in gradnja sistemov Ljubljana, o.sub.o.
Ljubljana, Stegne 15 b 
1. Preskeševalec I

Pogoji: dipl. ing. elektrotehnike, 5 let delovnih izkušenj na mikroprocesorskih si
stemih. strokovni izpit o gradnji objektov

Kandidati naj pismene prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljejo v osmih 
dneh po objavi na naslov: Iskra-Avtomatika, DSSZ, služba kadrovanja, Ljubljana, 
Kotnikova 6, kjer lahko dobijo tudi podrobnejše informacije.

Kandidate bomo obvestili v 15 dneh po sklepu o izbiri.

park ne omogoča več skoraj niK- ^ 
nega povečevanja proizvodnje 
je bila odločitev o izdelavi investi*-1) 
skega elaborata več kot umestna. y 

Investicijo so začeli pripravljati 1. 
1980. Elaborat so končali v dob 
dveh letih, letos pa so dobili že tudi ^ 
podporo tako v Iskri kot v republik1 
uvoz strojev iz Italije, Zvezne repubj1 
Nemčije in Združenih držav Ameb ^ 
Zaprosili so tudi za devizno posojil0’ 
jim ga je v višini 1,3 milijone dolafJ 
že odobrilo Mednarodno denab1 
združenje — IFC. v

V tujini bodo kupili opremo, k3ter,v. 
Jugoslaviji ni moč dobiti. To so pre , 
sem tiskalniki, različne peči, fotogr"(j 
ske kamere, laserji, merilni instrurn0 
itd. jj.

Celotna investicija bo veljala P 
bližno 200 milijonov dinarjev, v 
vsoto pa je všteto tudi omenjeno j
vizno posojilo. Ob tem je treba bod°povedati, da od tega denarja ne b° ^ 
prav ničesar porabili za gradnjo zid ' 
saj imajo prostore za novi oddelek
pripravljene. .

Vsekakor ne smemo tudi mimo tee '
da so prav vse načrte za predvidi 
novo proizvodnjo naredili sami in so 
snično plod njihove tehnologije,zn , L 
in razvoja, ob tem, da izredno usPeS, 
sodelujejo z Inštitutom Jožefa

Med tistimi, ki je največ nare<
izdelavi investicijskega elaborata, i 
tudi vodja proizvodnje hibridnih vezi) 
Šentjerneju Janez Alič. Po njegovC
prepričanju bodo v Hipot z k()t

bdi
stroji povečali proizvodno za vi 
štirikrat, pri tem pa je morda še 
pomembno to, da bodo osvojili-cel° 
asortiman hibridnih vezij ter s teffl Pj 
stali celovitejši proizvajalec in 1 
izvoznik. p,

mm

Dušan Zeljeznov

■_ ‘»Nasvidenje, 
tovariši, 

v Beogradu!«
Mislim, da boste mogli razu

meti to občutenje ponosa in srečnega v nas, 
predstavnikih slovenskega naroda. Moramo 
na tem čudovitem zboru govoriti o sloven
skem narodu, ki pravkar v svoji zgodovini 
suvereno ustvarja svojo zgodovino in kroji 
svojo bodočnost. Zagotavljam vam, da hoče 
slovenski narod to državno skupnost, ki jo 
danes tu ustvarja, da hoče to našo skupno 
tvorbo braniti še odločneje, kot jo je do 
sedaj v naši borbi, ko je branil svojo svobo
do, da jo bo branil do poslednje kaplje krvi 
in da hoče zmagati nad vsemi sovražniki, no
tranjimi in zunanjimi. ( Burno ploskanje).

Predsednik dr. Ivan Ribar: V imenu Anti
fašistične fronte žena Jugoslavije bo govo
rila tovarišica Mitra Mitrovič-Djilas. (Burno 
ploskanje.)

Mitra Mitrovič-Djilas (Srbija): Tovariši in 
tovarišice svetniki! Govorim v imenu Anti
fašistične fronte žena Jugoslavije. To pome
ni, da temu visokemu predstavništvu izro
čam pozdrave stotine tisočev žena Jugoslavi

je, milijonov protifašistk Jugoslavije, vseh, 
ki so med ženami v vsej Jugoslaviji poštene 
in rodoljubne, vseh, ki ljubijo svojo domo
vino in svojo vojsko in sovražijo okupatorje 
in domače izdajalce. (Ploskanje.)

' VeSika čast je danes govoriti v imenu juna
ških žena Jugoslavije. V dveh in pol letih - iz 
neukih in preprostih žena postale odločni in 
zavestni borci. Velikačastje danes govoriti v 
imenu junaških žena, Ki so znale tako dojeti 
borbeni poziv komunistične partije, njeno 
politiko enotnosti in bratstva, ki so znale 
globoko dojeti osvobodilno poslanstvo in 
vlogo Rdeče armade in naše zaščitnice Sov
jetske zveze (ploskanje), ki so znale globoko 
zasovražiti vse domače sovražnike in fašiste 
in ki so znale z najlepšimi besedami svojega 
borbenega ljudstva in svojega nežnega, ple
menitega čuta ovenčati slavo in veličino svo
jega ljubega tovariša Tita. (Burno ploska
nje).

Skupaj s svojim ljudstvom so žene Jugo
slavije vzdržale vse poskuse sovražnikov.

okupatorjev in begunske vlade, domačih in 
tujih fašistov v domovini, da bi razdražili 
bratske narode Jugoslavije. Najlepši uspeh, 
najbolj r-eličasten uspeh, tovariši odposlan
ci, najbolj bleščeči uspeh naših žena je zato 
prav njihova nerazdružijiva enotnost, enot
nost vseh žena Jugoslavije, Srbije, Črne 
gore, Bosne, Makedonije, Vojvodine, Slo
venije in Hrvatske. To enotnost, enotnost 
narodov Jugoslavije, nastalo v ognju boja 
proti okupatorju in domačim izdajalcem 
bodo znale žene Jugoslavije okrepiti in še 
bolj utrditi. Me, zavestne žene Jugoslavi
je—protifašistke, smo strniie enotnost za 
boljšo in srečnejšo prihodnost naših narodov 
in naše domovine, v kateri bodo imele žene 
vse pravice. (Ploskanje.) Stkale smo jo, da bi 
bilo konec vsakršnega sovraštva med narodi 
Jugoslavije, da bi ugasnilo vsako žarišče bra
tomorne vojne in da bi se jutri združili v 
novo, demokratično Jugoslavijo. (Ploska
nje.) Ideja enotnosti, ideja, ki jo je razglasil 
A VNOJ v preteklem letu, pod katere vpli
vom se je razširjalo ljudsko gibanje in bil 
ustanovljen ZAVNOH in pokrajinski sveti 
drugih narodov Jugoslavije, je poroštvo, da 
bomo uspeli, je dokaz , da je AVNOJ pod
čigarvodstvom bomo gradili novo Jugoslavi
jo, prav tisto predstavništvo, ki v novi Jugo
slaviji jamči enakopravnost narodov. (Plo
skanje.) Takšna Jugoslavija pa je danes naj
pomembnejša zahteva. Drugim zahtevam, 
med drugim tistim, ki jih postavljajo posebej 
ženske, vsem tem zahtevam je protifašistični 
svet položil trdnetemeljeza njih pravilno re
ševanje. Zato je protifašistični svet narodne 
osvoboditve ža narode Jugoslavije in tudi za 
žene Jugoslavije poroštvo, da bo Jugoslavi
ja, ki bo nastala pod njegovim vodstvom, re
snično dežela najpolnejše demokracije. 
(Ploskanje.) Dve in pol leti boja, samoodpo- 
vedovanja in težkega boja so vložile žene 
Jugoslavije v to, da bi jutri bili na krmilu dr
žave ljudje, ki bodo hoteli in znali za narode 
Jugoslavije graditi srečnejšo in boljšo pri
hodnost, ki bodo znali narodom Jugoslavije

narediti takšno usodo, kakršno bodo želeli. 
Ti predstavniki danes, to ste vi, tovariši in 
tovarišice svetniki, v Protifašistični svet Ju
goslavije pa so uprti vsi pogledi in vse sile 
naših narodov. Osvobodilne sile vseh naro
dov Jugoslavije se tako kakor pred letom dni 
dajejo vam na voljo, da z njimi delate v ko
rist domovine in naših narodov.

Zato vam jugoslovanske žene naročajo: 
bodite čvrst temelj, ob kateremse bo razbil 
vsak poskus naših sovražnikov v deželi in 
zunaj nje, da bi zopet vzpostavili staro Jugo
slavijo — temnico narodov. (Vzkliki: Tako 
je! Ploskanje) Prav ti sovražniki, begunska 
vlada v Kairu s svojim ministrom Dražo Mi
hailovičem, razne reakcionarne klike v do
movini, prav to so za žene Jugoslavije in za 
vse narode Jugoslavije krivci za neštete zlo
čine nad narodi Jugoslavije; in žene zahteva
jo, da se jim izreče neizpodbitna kazen: pre- 
>oved vrnitve v domovino. (Vzkliki: Tako 

ye! Živela!) Žene Jugoslavije bodo dale vse 
svoje moči, moči trdnega in zavestnega 
borca, da vam pomagajo pri graditvi nove, 
svobodne in demokratične Jugoslavije. (Plo
skanje). Prav s takšnim poletom, tovariši in 
tovarišice svetniki, s kakršnim so naše žene 
pomagale izoblikovati svojo osvobodilno 
armado, svojo narodnoosvobodilno vojsko, 
da bi rešile narode Jugoslavije pred propa
dom, da bi osvobajala in končno osvobodila 
vse narode .Jugoslavije, prav s takšnim 
žarom, z isto močjo, bodo pomagale tudi 
AVNOJ, da bo zagotovil pravice narodov, 
pravice, ki jih je izbojevala narodnoosvobo
dilna armada, da jih bo razširil in ohranil 
pred sovražnimi—političnimi prevaranti in 
reakcionarji doma in v tujini. (Ploskanje).

Predsednik dr. Ivan Ribar: V imenu SKOJ 
bo govoril tovariš Mihailo Švabid. (Burno 
ploskanje).

Mihailo Švabič (Srbija): Tovariši in tova
rišice, pozdravljam vas v imenu Zveze ko
munistične mladine Jugoslavije, ki jo je 
njena partija izšolala v ljubezni, v brezmejni 
ljubezni do svobode in svoje domovine. 
(Ploskanje.)

Od prvih dni, od prvega trenutka, ko r s 
šistični škorenj zagazil v našo domovin0’, 
je naša zveza dvignila in popeljala vs0°snj 
mladino v veliko osvobodilno vojsko,v ‘ 
rodnoosvobodilni boj in v dveh letih in n 
doba neštete žrtve na oltar svobode n 
domovine.

Tovariši, SKOJ je v surovi šoli v°P 
častno opravil izpit. SKOJ ni v nobenem1 
nutku obžaloval ne krvi in ne žrtev, m 
bilo žal, da bi dal vse, kar mora, vse kar1, 
za zmago, za boljše življenje in srečneP 
prihodnost mladega rodu Jugoslavije in v- 
narodov Jugoslavije. (Ploskanje.) ■:

Zveza komunistične mladine Jugosl-“v ■' 
je bila nosilka teženj, nosilka bratstv^( 
enotnosti jugoslovanske mladine. V vS? 
tem času je Zveza komunistične mladine 
goslavije dala številne svoje člane v voj** 
mnogi člani se borijo na fronti in delajo)' 
ledju. Mi, mladi protifašisti na tem zh° 
predstavnikov narodov Jugoslavije V^,. 
gamo svojemu ljudstvu, da ne bomo odlo3 
puške, dokler ne uničimo še poslednji 
okupatorja in izdajalca naše domcvl1’ 
(Ploskanje.) Prisegamo, da bomo dali , 
sile na voljo naši narodnoosvobodilni vo))’1 
AVNOJ in vrhovnemu štabu. (PloskanT

Tovariši, nocoj vam moram sporočit'’ 
lostno vest. V tej naši veliki osvobou^ 
vojni smo izgubili mnogo naših članov. ^ 
davno pa nas je prizadela izguba, težja 
vseh dosedanjih, izgubili smo voditelja m .
dine Jugoslavije, sekretarja in voduf1 
mladinske protifašistične zveze. Svoje 1 
Ijenje je položil na oltar svobode naših 
dov. Tovariši, tovariš Ivo Ribar, naš U0^ G 
sekretar je polnih sedem let vodil . 
zvezo. V sedmih letih, še v ilegalnih tez* 
dneh zaporov in ječ, mu je uspelo, daj 
združil mladino, jo vzgojil, ojeklenil in uC. 
stil in v dneh zloma bivše Jugoslavije s*°P 
na čelo naše mladine. Tovariš Ivo Ribar" 
je učil neizmerno ljubiti svobodo naših j 
rodov. Učil nas je tudi, da iz vsega sr63.1^ 
vse duše sovražimo sovražnike, izdaj3; , 
podle strahopetce, ki soizdajaliin pot'!
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1)0 kibernetika

1*0 dobrem delu dobri 
rezultati

Gospodarska gibanja v Jugoslaviji in v svetu so izrazito neugodna. 
Zato živimo in delamo v okoliščinah, ki občutno zavirajo naša proiz
vodna in izvozna prizadevanja. Naša stvarnost je polna negotovosti. V 
zadnjih dneh smo ocenjevali dosežene rezultate v prvi poloviti leta in se 
dogovorili kako jih bomo do konca leta izboljšali. O tem je v intervjidu 
spregovoril tudi glavni direktor delovne organizacije Iskra Kibernetika 
dipl. inž. Peter Kobal. 

j Vodenje organizacije združenega 
v sedanjih razmerah je vse boj 

^tevno in naporno delo. Ali menite, 
čJ.Fno ob pogojih, na katere nimamo 

izkoristiti možnosti za uspešne 
klovne rezultate?

Pogoji gospodarjenja se res za- 
d^ujejo. V združenem delu nas moti, 
t družbeni ukrepi za razreševanje teh 
aznter nimajo neke rdeče niti. Zato 
^amo občutka, da smo del nalog že 
.Uničili in se približali ciljem. Preveč 
^Jcatkoročnih ukrepov. Tako na pri- 
rer občutimo veliko negotovost ozi- 
v0rna netočnost podatkov o delu kon- 
^ibilnega deviznega priliva, s kate- 
.j11 bomo razpolagali v prihodnje. La

stno pričakovati, da se bo ta odsto- 
> gibal od 29 navzgor, nakar smo 

na voljo 56 odstotkov ustvarje- 
deviz, tako kot v letošnjem prvem 

vnetju. Sedaj pa spet pričakujemo 
lanjše razpolagalne pravice.

«daiecčnŠ^ vhodnih repromaterialov, katerih 
. Pravd1, ^astt ne v smislu izko- og^^a bržkone neredna (pogojena

z našo malomarnostjo, premajhno z 
zetostjo ali slabšo sposobnostjo dor 
čih dobaviteljev in proizvajalcev),

Peter Kobal

Sčanja notranjih možnosti. Teh je ve- 
jv0- Bolj zavzeto in skrbno bi morali 
adrtovati, zagotoviti bi bilo treba ra- 

^nalnejšo uporabo repromateriala in

‘“oranje delavcev raznih temeljnih 
ftpnizacij na delih proizvodnje, ki jo 

prodajamo v tujino, je še vedno 
gorelo. Za - j •!.-

^hno izrabo delovnega časa, orga-

>i
laže
gorelo. Zato moralno v' prihodnjih 
jjdobjih še marsikaj narediti za boljše 
1'p0rifčanje elementov gospodarjenja 
^reditev potrebnih sistemskih re-

^ Posebej moram izpostaviti, da so 
delavci nekaterih tovarn zelo uspeš- 

0? lotili izpolnjevanja proizvodnih 
°veznosti, zlasti na področju proiz- 

t°dnje za izvoz. V posameznih okoljih 
celo režijski delavci pridružujejo 

zvalim in v popoldanskem ter pros- 
^ času skušajo izpolniti zastavljene 
I l°ge. Po njih bi se morali zgledovati 
ttdi v drugih tovarnah, kjer te nuj- 
°sti Še niso dojeli.

in dogovor
. Upoštevati je treba, da se gospo- 

razmere niso izboljšale in da se 
rfadi resnih moteiq lahko še poslab- 
/J®- Vse poglavitne težave se bodo 
javljale. Potrebno bo mnogo več 
?^ija, poslovne iznajdljivosti in takti- 
^ ter dobre organiziranosti. Katere so 
^Pomembnejše naloge delavcev Ki- 
^hietike do konca leta?
^ Analiza dosežkov prvega polletja 
“°ra izzveneti predvsem v opredelje- 
?Fju slabosti in v pripravi ukrepov za 
jdpravo le-teh v u. polletju. Tudi v 
J^gi polovici leta bomo soočeni z ne- 
l^erimi zelo neugodnimi gibanji: re

oskrba bo bržkone neredna (pogojena
ajhno zav- 

i doma- 
zo-

žen bo tudi manevrski prostor za raz
polaganje- $ konvertibilnimi devizami 

(od 43 do 47 odstotkov).
Že v ocenah poslovanja v prvem in 

drugem četrtletju smo ugotovili, da 
kljub zadovoljivemu izpolnjevanju pla
nov proizvodnje in dobri prodaji, naš 
dohodek ne narašča, kot si želimo. 
Vzroka za to sta predvsem veliko po
večanje cen vhodnih repromaterialov 
in praktično nespremenjene cene na
ših proizvodov.

HITREJE DO NOVIH PROGRAMOV
Nedvomno bomo morali v pri

hodnje pospeševati osvajanje novih iz
delkov, kar je ena najbolj pomembnih 
nalog Kibernetike, s katerimi bomo na 
trgih dosegli boljše ocene. Osvajati 
moramo zlasti izdelke, zanimive za za
hodne, zahtevnejše trge. Z dosedanjo 
intenzivnostjo osvajanja novih proiz
vodov še vedno nisem zadovoljen, ven
dar so premiki že opazni, stvari nam
reč ni moč premakniti čez noč. Veli
ko pričakujem od nadaljnjega organi
ziranja, predvsem pa od kadrovskega 
dograjevanja Razvojno raziskovalne 
enote v Kibernetiki, kot osrednjega 
mesta za povezovanje in koordinacijo 
razvojno raziskovalnega dela, kjer se 
že in naj bi se v bodoče še bolj 
zavzeto opravljale skupaj dogovoijene 
projektne naloge. To je potrdil tudi 
posvet o programski in razvojno ra
ziskovalni dejavnosti Kibernetike.

Pomembnejših nalog je še \eč, ne
katere so kratkoročne, druge spet dol

goročne in stalne. Nisem še omenil za
log na vseh nivojih, vprašanj v zvezi z 
likvidnostnim položajem (obresti) itd. 
Dogovorili smo se, da bo vsaka te
meljna organizacija v 14 dneh pripra
vila ukrepe, ki nas bodo pripeljali do 
boljšega gospodarjenja v drugem po), 
letju, vsaka organizacija ima namreč 
posebnosti. Tak je bil zaključek poslo
vodnega kolegija in predlog za raz
pravo v družbenopolitičnih organi- 
zacijah in samoupravnih organih.11

SPODBUDE ZA NOVE NAPORE
Ati je doseženi izvoz v prvem 

polletju zadovoljiv? Kolikšno je bilo 
realno povečanje izvoza Kibernetike? 
Kakšni so negativni učinki naše usme
ritve v čim večji izvoz?

Glede na količine, ki srno jih iz
vozili lani v enakem obdobju, je le
tošnji izvoz veliko večji. Zaradi te
čajnih sprememb oz. spremenjene 
vrednosti dolarja v primerjavi z marko 
in ostalimi valutami pa se naš izvoz 
vrednostno ni povečal, kot smo na
črtovali. Menim, da 97-odstotno iz
polnjevanja plana izvoza v kumulativi 
ni ravno skromen, saj je skoraj za mi
lijon dolarjev višji kot v istem obdtibju 
lani. Doseženi izvoz ni majhen v pri
merjavi z izvozom sorodnih delovnih 
organizacij. Prav primer Kibernetike 
lepo pokaže, da temeljne organizacije, 
ki so v preteklih letih veliko izvažale, 
ne dosegajo več takih indeksov.

V prvem četrtletju je imela Kiber
netika najboljše pokritje uvoza z iz
vozom v kranjski občini, tudi po 
prvem polletju je bil indeks 160. Zato 
menim, da bi morali v veliko večji 
meri vzpodbujati boljše pokrivanje 
uvoza z izvozom.

ŠE BOLJ ZAVZETO DO VEČJEGA 
IZVOZA

Izvoz pomeni za Kibernetiko iz
redno veliko nujnost, s katero si lahko 
zagotovimo proizvodnjo v količinah, 
ki so tehnološko optimalne. Še vedno 
je naša najpomembnejša naloga zago
toviti proizvodnjo za izvoz v rokih in 
kvaliteti, ki jih zunanji kupci zahte
vajo. Vse mora biti podrejeno temu 
cilju.11

Svoje delo in izdelke prepogosto 
prodajamo pod ceno. Kak&ie so mož
nosti za ustrezno povečanje cen kon
čnih izdelkov na domačem trgu? 
Kakšne cene dosegamo v tujini?

Cene, ki jih dosegajo naši izdelki, 
so res zelo različne. Poceni jih pro
dajamo, če jih primerjamo z izdelki 
drugih panog (tekstilna industrija, 
čevljarstvo ipd.) Dogaja se, da so v 
tujini dosežene cene naših proizvodov 
dosti boljše kot doma (na primer štev
ci v ZRN), so pa tudi obratni primeri 
(države v razvoju). V poprečju Kiber
netika v tujini dosega dobre cene, kar 
je seveda v veliki meri odvisno od na
raščanja vrednosti tujih valut v pri
merjavi z dinarjem.

Vzporedno z obravnavo polletnih 
rezultatov smo se odločili, da bomo 
namenili posebno pozornost tudi ana
lizi cen izdelkov na domačem trgu, 
zlasti zaradi nenormalnih odnosov cen 
med nekaterimi, tudi primerljivimi, 
domačimi izdelki, ter zaradi velikega

(Nadaljevanje na 4. strani)
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v ? v hrbet svojemu ljudstvu. Danes ga ni 
c aied nami, toda nad mrtvim vodjem naše 
aditte prisegamo, da ne bomo nikoli in 
dar skrenili spoti, po kateri sta nas vodila 

Par,'ja in on.
^Slava Ivu-Loli Ribarju! (Vzkliki: Slava

pivci AVNOJ! (Vzkliki: Živel!) 
.Predsednik dr. Ivan Ribar: Prehajamo k 

lou8i točki dnevnega reda, k volitvam de- 
vneg3 predsedstva. Ali ima kdo kakšen 

.Odlogi (Moša Pijade prosi za besedo.) Be
do ima tovariš Moša Pijade. 

l0V‘°ša Pijade (Srbija): Predlagam, da v de- 
r !n° Predsedstvo drugega zasedanja Proti- 

''aičnega sveta narodne osvoboditve Ju- 
\, 'avije izvolimo naslednje tovariše: dr. 
ča°rava Kecmanoviča, Sretena Žujovi- 

'Crnega, popa Vlado Zečeviča, dr. Pavla 
lregoriča, Ivana Milutinoviča, Josipa Vid- 
,<lria in Sulejmana Filipoviča. (Burno plo- 

'(anje )

Predsednik dr. Ivan Ribar: Ali sprejmemo 
.Predlog tovariša Moša Pijade? (Vzkliki: 
^Prejmemo! Burno ploskanje). Prosim to 
ariše jz delovnega predsedstva, da hi zasedli 

Wo> mesta.
tdvaid Kardelj (Slovenija): Tovariši od- 

l^anci, predloženo listo bi dopolnil s pred- 
6(,m. da v delovno predsedstvo izvolimo še 

Ppga člana, in sicer dr. Žlatana Sremca. 
Predsednik dr. Ivan Rihar: Ali sprejmemo 

jj! Predlog? (Vzkliki: Sprejmemo! Ploska- 
Je-) Ugotavljam, da je v predsedstvo izvo- 

,udi dr. Zlatan Sremac. 
n u ed ploskanjem vseh svetnikov in prisol- 

. na galeriji je stopilo in sedlo za improvi- 
(fj"10 predsedniško mizo pravkar izvoljeno 

IOvno predsedstvo drugega zasedanja 
'VNOJ.
..Predsedujoči Ur. Vojislav Kecmanovič 
r - a in Hercegovina): Zahvaljujem se za 

‘'“Panje, ki ste ga izkazali meni in tovarišem 
a“°m delovnega predsedstva. (Ploskanje.) 

gd^ohajamo k volitvam verifikacijskega 
"ora in zapisnikarjev. Ce dovolite, hi

predlagal, da v verifikacijski odbor izvolimo 
tovariše: Franeta Frola, svetnika iz Hrvat- 
ske (burno ploskanje), dr. Marjana Brec
lja, svetnika iz Slovenije (Ploskanje) in tova
riša Todorja Vujasinoviča, svetnika iz Bosne 
(ploskanje).

Ali je kakšna pripomba ali drugačen 
predlog? Ni. Ali je ta predlog sprejet? (Spre
jet!)

Ali ima kdo kakšen predlog za zapisnikar
je. (Nihče se ne javi). Ce dovolite, bi predla
gal za zapisnikarja tovariša Šimeta Balena, 
novinarja iz Zagreba, svetnika iz Hrvatske in 
tovariša Osmana Karabegoviča, svetnika iz 
Bosne. (Vzkliki: Sprejeto! Ploskanje.)

Prosim tovariša zapisnikarja, da gresta na 
svoja mesta. Prosim tovariša Karabegoviča, 
da pokliče prisotne tovariše, tovariše svet
nike pa, da oddajo svoja polnomočja tovari
šem članom verifikacijskega odbora.

Zapisnikar Osman Karabegovič (Bosna) 
poimensko kliče svetnike.

Prisotni svetniki so prihajali h govorni
škemu-odru in oddajali svoja polnomočja. 
Ko je bilo to opravljeno, je spet povzel be-- 
sedo predsedujoči dr. Vojislav Kecmanovič:

Preden začnemo s tretjo točko dnevnega 
reda prosim člane verifikacijskega odbora, 
da odidejo, opravijo pregled polnomočij in 
pripravijo poročilo verifikacijskega odbora.

Prehajamo k pozdravnim brzojavkam 
Piedlagam, da s tega našega zgodovinskega 
zasedanja pošljemo pozdravne brzojavke 
maršalu Sovjetske zveze Josifu Visariono- 
viču Stalinu (burno in dolgotrajno ploska
nje, vzkliki: Živela Rdeča armada!), go
spodu VVinstonu Churchill i, predsedniku 
vlade Velike Britanije ( Burno ploskanje), 
gospodu Franklinu Delano Rooseveltu, 
predsedniku Združenih držav Amerike 
(burno ploskanje). Vseslovanskemu komi
teju v Moskvi (burno ploskanje), našim bra 
tom v Ameriki (burno ploskanje), vrhov
nemu štabu NOV in POJ (burno, dolgo
trajno ploskanje, vzkliki: Živel vrhovni ko
mandant tovariš Tito. Živela naša hrabra

vojska!), našim bratom ujetnikom, kisov fa
šističnih temnicah in taboriščih in vsem 
našim bratom borcem z neosvobojenega 
ozemlja. ( Burno in dolgotrajno ploskanje.)

Prosim tovariša zapisnikarja Šimeta Bale
na, da bi prebral predloge za pozdravne br
zojavke!

Sime Balen (Hrvatska) je začel brati:
Vrhovnemu poveljniku Rdeče armade 

maršalu Sovjetske zveze Stalinu!
Svetniki Protifašističnega sveta narodne 

osvoboditve Jugoslavije, zbrani na svojem 
zgodovinskem zasedanju, pošiljajo vam, ge
nialnemu vojskovodji in vrhovnemu povelj
niku s slavo ovenčane Rdeče armade (burno 
ploskanje) svoje ognjevite borbene pozdra

ve. Mi vemo, da bi bil boj narodov Jugoslavije 
proti fašističnim barbarom za svobodo in 
boljšo prihodnost brezupen, če ne bi bil se
stavni de! velike osvobodilne vojne svobo
doljubnega človeštva, na čelu katere je brat
ska in močna Sovjetska zveza'(burno plo
skanje) s svojo nepremagljivo Rdečo ar
mado (burno ploskanje). Zato prežema na
rode Jugoslavije ne le občudovanje do 
Rdeče armade, ki pod vašim modrim vod
stvom vsak dan dosega veličastne zmage, ko 
izganja Hitlerjeve horde na zahod, temveč 
tudi občutek globoke hvaležnosti za vse nad
človeške napore, ki jih velika domovina so
cializma žrtvuje za svobodo vsega človeštva.

V najtežjih dneh našega neenakega hoja 
proti krvoločnemu in podlemu okupatorju 
in njegovim pomočnikom smo vedno z zau
panjem zrli v slavno sovjetsko domovino, s 
herojsko Rdečoarmadokatere junaštvo, od
ločnost in samoodpovedovanje je navdiho
valo borce naše narodnoosvobodilne vojske 
za nova dejanja.. Tako tudi danes, ko ustvar
jamo edino zakonito politično predstavniš
tvo Jugoslavije, ko polagamo temelj za novo 
demokratično federativno Jugoslavijo, z 
zaupanjem gledamo v Sovjetsko zvezo in v 
vas, tovariš Stalin (burno in dolgotrajno plo
skanje), ker vemo, da je bila Sovjetska zveza 
vedno resnični prijatelj vsakega naroda, ki 
se je boril za svojo svobodo.

K.RA lsKRA

Izdeiek, ki kaže prihodnost
(Nadaljevanje s 1. strani)

enobočnega prenosa govora. Predvi
dena je za terensko delo in je zato tudi 
temu ustrezno robustno grajena.

Frekvenca njenih 6 kanalov sega od 
34,0 do 36,5 MHz, dobro pa je prilago
jena tudi za delovanje ob različnih tem
peraturah, saj je uporabna vse od -25° 
do 55° C.

Druga sprejemno-oddajna postaja je 
še manjša in lažja ter ima oznako 
RT-1-T4. Njena izhodna moč je 1W 
kar ji skupno z ustrezno občutljivostjo 
sprejemnika omogoča doseg 20 km. 
Sicer ima na 4 delovne kanale v enakem 
frekvenčnem obsegu od 34,0 do 36,5 
Mhz kot RT-20-TC6 in je z njo kompa
tibilna.

Kako ocenjujete možnosti prodaje v 
naslednjih letih?

Pred "3 leti smo začeli proizvajati 
novo postajo pod imenom RUP-20, ki 
ima veliko večje zmogljivosti od 
RT-20-TC6 in je manjša, lažja, ima kar 
600 delovnih kanalov ter ob enoboč- 
nem prenosu tudi FM. Vendar pa je 
precej dražja in zato ne bo tako lahko 
nadomestila RT-20-TC6.

V letošnjem letu smo začeli tudi proi
zvajati RT-1-T600, ki je 600 kanalna 
izvedenka RT-1-T4 in ni bistveno 
dražja tako, da bo lahko kmalu povsem 
nadomestila prejšnjo.

Iz vsega navedenega tudi sledi, da 
bodo ti naši sprejemno oddajni postaji, 
predvsem pa še RT-20-TC6. prav za
radi cene še nekaj časa tržno zanimivi.«

Franc Bogataj ob sprejemno-oddajnima postajama.

ISKRA - Industrija za avtomatiko, Ljubljana, Stegne 15 b

razpisuje v študijskem letu 1982/83

Nagrade dr. V. Bedjaniča
za doktorsko disertacijo, magistrska in diplomska dela s področja sistemov, naprav 
in elementov avtomatizacije, zaščite in stikalne tehnike.

Nagrada je namenjena doktorjem in magistrom elektrotehničnih znanosti ter 
diplomantom elektrotehniških fakultet.

V študijskem letu 1982/83 bomo podelili:
- eno nagrado za doktorsko disertacijo v višini 18.000,00 din
- dve nagradi za magistrska dela v višini po 15.000,00 din
- šest nagrad za diplomska dela v višini po 9.000,00 din.

Prjjave za podelitev nagrad za doktorske disertacije, magistrska in diplomska dela 
dajejo fakultete in sicer za tiste, ki so svoje delo zagovarjali v študijskem letu, za 
katerega razpis velja. Prijavi mora biti obvezno priložena doktorska disertacija, 
magistrsko oziroma diplomsko delo z mnenjem fakultete.

Vsaka fakulteta lahko poda največ 3 (tri) predloge za diplomska dela.
Komisija nagrajenih del ne vrača.
Komisija za nagrado dr. Bedjaniča bo sprejemala prijave oziroma predloge za 

podelitev nagrade v letu 1983 do vključno 15. oktobra 1983.
Po sprejetju sklepa o podelitvi nagrad, obvesti komisija vse predlagatelje o

Vsak predlog za podelitev nagrade mora biti opremljen z naslovom kandidata in 
imenom in priimkom mentorja ter njegov naslov.

Nagrada bo podeljena 15. decembra 1983 na dan smrti dr. Vratislava Bedjaniča. 
Nagrajenci bodo prejeli še diplomo z navedbo imena dobitnika, dosežka za katerega 
se nagrado podeljuje z nazivom delovne organizacije.

Prijave in predloge z ustrezno dokumentacijo je treba poslati na naslov: 
Predsedniku ,.Komisije za nagrado dr. Vratislava Bedjaniča11, prof. dr. Antonu

OGORELCU,
Fakulteta za elektrotehniko, 61000 Ljubljana, Tržaška c. 25.

Živela močna in bratska Sovjetska zveza, 
ki na svojih ramenih nosi največje- breme 
osvobodilne vojne proti fašizmu! (burno 
ploskanje).

Živela nepremagljiva Rdeča armada, 
osvoboditeljica človeštva! (Burno ploska
nje.)

Živel vodja sovjetskih narodov, vrhovni 
komandant Rdeče armade, genialni vojsko
vodja Stalin! (Burno in dolgotrajno plo
skanje.)

Gospodu VVinstonu Churchill, predsed
niku vlade Velike Britanije.

Protifašistični svet narodne osvoboditve 
Jugoslavije s svojega drugega plenarnega za
sedanja pošilja vam, gospod predsednik in 
prek vas narodom Britanije, svoje borbene 
pozdrave. Uspehi, ki so jih v boju proti Flit- 
Icrjevemu nasilju dosegle oborožene sile 
Velike Britanije, približujejo konec su
ženjstva naših narodov, razveseljujejo naša 
srca in nam dajejo nov polet v našem boju. 
Narodi Jugoslavije bodo kakor doslej 
častno opravili svojo dolžnost v tej vojni. 
Dejstvo, dasejeProiifašistični svet narodne 
osvoboditve Jugoslavije razvil v najvišje 
predstavništvo suverenosti narodov in dr
žave kot celote in se konstituiral v najvišje 
zakonodajno in izvršilno telo Jugoslavije 
onemogoča delovanje vseh, ki so slabili naš 
boj do okupatorjev in bo prispevalo k temu, 
da bo boj naših narodov še oster in odločen 
in da ho še več prispevek k skupni zavezniški 
stvari. (Ploskanje).

Protifašistični svet narodne osvoboditve 
Jugoslavije s svojega drugega zasedanja po
šilja, gospod predsednik vam, narodom 
Združenih ameriških držav in vaši hrabri 
armadi svoje pozdrave in želje, da hi dosegli 
čim v ečje uspehe in čim hitreje zlomili hitler
jevsko tiranijo. Z namenom, da hi okrepili 
boj naših narodov, se jc Protifašistični svet 
narodne osvoboditve Jugoslavije, kot pred
stavnik narodnega hoja in narodove volje 
konstituiraj v najvišje zakonodajno in izvr
šilno telo Jugoslavije, kar ho še bolj okrepilo 
naše vrste in omogočilo, da bo naš prispevek

k skupni zavezniški stvari v boju proti Hitlerju 
še večji. ( Burno ploskanje).

Vseslovanskemu komiteju, Moskva.
Svetniki Protifašističnega sveta narodne 

osvoboditve Jugoslavije, zbrani na svojem 
drugem zasedanju pošiljajo Vseslovanskemu 
komiteju svoje borbene pozdrave. V boju 
proti zakletem sovražniku vsega človeštva, 
predvsem pa Slovanov, proti nemškim fa
šističnim imperialistom, so narodi naše de
žele ostali zvesti velikemu in bratskemu rus
kemu narodu v stvari slovenske soli
darnosti. Izražamo svojo bratsko solidar
nost Vseslovanskemu komiteju za pomoč, 
ki jo je dal naši domovini, katere otroci se 
nesebično borijo za pravično stvar. Upamo 
tudi, da bodo narodi Jugoslavije v vas imeli 
zvestega prijatelja v boju, v boju za utrje
vanje pridobitev svoje nove, enakopravne, 
demokratične, federativne Jugoslavije, zi
belke federativne skupnosti vseh južnoslo
vanskih narodov.

Živela bratska solidarnost vseh Slo
vanov v boju proti nemškemu fašizmu (bur
no ploskanje).

Živel Vseslovanski komite! (Burno 
ploskanje.)

Južnoslovanskim bratom v Ameriki
Protifašistični svet narodne osvoboditve 

Jugoslavije vam pošilja pozdrave iz vaše sta
re domovine. Vaše domovina vas pozdravlja 
kot svoje sinove, ki jih ni nikoli pozabila in 
ki je niso pozabili v najtežjih trenutkih nje; 
ne zgodovine. Pozdravlja ras z besedami 
ljubezni, ki je dobila svoj polni človeški po
men v boju za bratstvo ut svobodo - z be
sedami zahvale za pomoč, ki ste jo nudili 
našim narodom v njihovem neenakem in 
nadčloveškem osvobodilnem boju proti fa
šističnim osvajalcem in vsem ustaškim in 
četniškim podanikom.

Protifašistični svet narodne osvoboditve 
Jugoslavije, ki je bi! izvoljen v boju za brat
stvo in svobodo in ki je organ boja za kon
čno in popolno osvoboditev južnih Slo
vanov, se je sestal na osvobojenem delu na
še skupne domovine, da pregleda naše do
sedanje boje in prizadevanja, in sprejme 
usodno pomembne sklepe za prihodnje dni.

(dalje prihodnjič)
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Po dobrem delu dobri
rezultati

rijskih ojačevalnik naprav. Prepoved je 
seveda v dobršni med zavrla tudi pro
dajo, zato bi bilo izvozno naročilo še 
kako dobrodošlo!

RAZGOVOR Z VODJO LABORATORIJA ZA PRESKUŠANJE 
ELEMENTOV V DO IKM TONETOM TEKAVCEM

(Nadaljevanje s 3. strani)

povišanja cen repromateriala, pred
vsem domačega, kjer ima poseben 
vpliv tudi devizna participacija.

Najhujša je negotovost. Delavci se 
zavedajo resnosti položaja. Kako kot 
glavni direktor ocenjujete njihovo so
cialno varnost?

Res je, najtežja je negotovost, ki 
se vsak dan, tako v delu dneva, ko 
smo skupaj kot delavci, kot popoldne, 
zaostruje. Inflacijska gibanja so silna 
in pritiski za brzdanje inflacije s pove
čanjem osebnih dohodkov so vedno 
večji.

S planom razvoja delovne organi
zacije, ki je izhajal iz resolucije, smo 
načrtovali nižji realni standard, vendar 
resolucija ni predvidela tako velikih 
inflacijskih gibanj. Zato smo v Kiber
netiki pripravili predlog spremenjene 
socialne pomoči članom kolektiva in 
njihovim družinam, ki so najbolj ogro
žene. Prav tako pripravljamo predlog 
spremembe OD za vse delavce od 1.9. 
1983 dalje.
KAKO NAPREJ?

V nekaterih delih naše delovne 
organizacije imamo vzpodbudne pri

mere, da se delavci odgovorno in zav
zeto prizadevajo za izpolnjevanje pro
izvodnih obveznosti (Vega, Števci, 
Mehanizmi...) Od kvahtetnih rešitev 
naj omenim borbo in aktiviranje vseh 
sil za večji izvoz. Osrednja in glavna 
naloga je priprava vseh podlag, da se 
bodo naši stroji lahko vrteli, da bomo 
imeli delo. Iz tega bodo izšli proiz
vodi, dohodek in tudi del, namenjen 
za osebne dohodke, bo večji. To je 
naša generalna linija, ki nam'mora za
gotoviti zanesljivost v danih razmerah 
m čvrsto socialno varnost zaposlenih. 
Naša stvarnost je taka, da moramo ra
čunati na nadaljnje padanje realnega 
življenjskega standarda — ničesar ne
bomo dosegli, če bomo še naprej tro
šili več, kot bomo ustvarili.

Z boljšim, bolj povezanim delom, 
z večjo prožnostjo pri dopolnjevanju 
kapacitet in z večjo medsebojno po
močjo med temeljnimi organizacijami 
bi lahko dosegali, boljše rezultate. Te
meljne organizacije si morajo odpreti 
vrata bolj na stežaj. Tu mislim na 
potrebo po vzdrževanju določenih ka
pacitet, ki je osrednja nit utrjevanja 
socialne varnosti med TOZD.

Alojz Boc

TOZD SPREJEMNIKI, SEŽANA

Več truda in solidarnosti,
boljši rezultati

Rezultat poslovanja kolektiva sežanske Iskre v prvem letošnjem 
polletju kaže} da so se razmere v primeqavi z obdobjem, znanem po 
velikih težavah v poslovanju, izboljšale. To je v prvi vrsti posledica strnje
nih naporov kolektiva samega, ki pa mu je stala ob strani tudi DO Široka 
potrošnja.

Uspeh povečanih prizadevanj je 
najbolj viden pri podatkih o fizičnem 
obsegu proizvodnje, ki je celo boljši 
od načrtovanega. V primerjavi s pla
nom za to obdobje so dosegli kar za 
18,8 % več, v primerjavi z enakim lan
skim obdobjem pa celo za slabih 40 % 
več. To seveda predvsem ponazarja te
žave, ki so jih imeli leta 1982, ko pro
izvodnji ni uspelo dohajati načrtov. 
Dober letošnji rezultat pa še zdaleč ne 
prikazuje težav, ki so jih imeli pri na
bavljanju potrebnih reprodukcijskih 
materialov.

Primanjkovalo je zlasti lakiranih 
žic, kablov, dinamo pločevine itd. Spi
sek je precej podoben spiskom manj
kajočih materialov drugih temelinih 
organizacij v Široki .potrošnji. Podob
ne težave 'so imeli tudi v prvem pollet-
ju preteklega leta, vendar je bilo ta
krat pridruženih še mnogo neraz
čiščenih programskih vprašanj, vse 
skupaj pa je močno zaviralo ..vrtenje 
proizvodnje11.

Sežanskim Iskrašem pa še vedno

Iskra za energetiko

Od letošnjega drugega 
polletja v sežanskih Sprejemni
kih pričakujejo še boljše rezul
tate kot so jih dosegli v prvih 
šestili mesecih. Z naročili imajo 
namreč „pokrite“ vse kapaci
tete, zaradi nekaterih ozkih grl 
v proizvodnji (proizvodnja 
zvočnih elementov, navijalnica 
transformatoijev, radijska pro
izvodnja) pa večkrat priskočijo 
na pomoč tudi režijski delavci. 
S to prakso nameravajo nadalje
vati tudi v prihodnjih mesecih, 
saj bo ob urejeni preskrbi z re- 
promateriali delavcev v nepo
sredni proizvodnji manjkalo. 
Čeprav zaenkrat še nimajo reše
nih vseh vprašanj v zvezi z na
bavljanjem materialov, za kate
ra so potrebna devizna sredstva, 
pa menijo, da bodo tudi v pri
hodnjem obdobju s pomočjo 
dmgin članic Široke potrošnje 
lahko razrešili večino proble
mov.

Preizkus kakovosti 
vizum za tržišče

V SOZD Iskra pravzaprav ne-malokrat slišimo o dejavnosti taborato0
DO IKM. Našim delavcem pa je dejavnost tek laboratorijev vendari*?^ 
malo znana, zato smo se odločili, da bomo laboratorije predstavili. 
smo se napotili k vodji iaborgtorija za preskušanje elementov v IKM 
netu Tekavcu, Id se je našemu vabilu na razgovor ljubeznivo odzval-

vizi

Kljub pozitivnemu finančnemu re
zultatu (v polletju so ustvarili 5,48 mi
lijona dinarjev ostanka, čisti dohodek 
pa je v pnmeijavi z enakim lanskim 
obdobjem večji kar za 64,2 %) pa ima
jo v sežanski Iskri še vedno nizke 
osebne dohodke. V letošnjem polletju 
so v primerjavi z enakim lanskim, 
obdobjem sicer večji za 23,6% (po
prečno 12.113 dinarjev), še vedno pa 
je kar 150 članov kolektiva, ki pre
jemajo osebne dohodke nižje od 
10.000 dinarjev. stane Fleischman

Kako bi na kratko opisati razvojno 
pot laboratorija?

V okviru bivšega Zavoda za avtoma
tizacijo je bi! v sektorju za meritve in 
kvaliteto ustanovljen laboratorij za 
elemente, za elektroniko (elektronski 
in elektromehanski), kot osnovni labo
ratorij, iz katerega so se razvili drugi la
boratoriji na področju kakovosti. V da
našnji DO IKM je to eden od desetih 
laboratorijev, ki poleg skupnih služb 
predstavljajo raziskovalno organizaci
jo.

Kakšna je osnovna dejavnost labora
torija?

Osnovna dejavnost tega laboratorija 
je preskušanje elektronskih in elek
tromehanskih elemetov. Preskusi so ra
zlične vrste: preskus iz razvoja, preskus 
prototipa, iz poskusne serije, iz ničte se
rije ter preskus izredne, utečene proi
zvodnje. To je navadno tipski preskus, 
ki je najbolj kompleksen in obsega 
vrsto preskušanj. Tipski preskus pove, 
ali proizvod ustreza veljavnim standar
dom ali predpisom ter deklariranim 
tehničnim podatkom, oz. ali je proizva
jalec sposoben proizvajati v zadostni 
količini izdelek, ki ustreza omenjenim 
pogojem.

Tipični elementi, ki jih v tem labora

toriju preskušamo, so: plastni 
naviti upori, potenciometri, 11navili upuii, puiciii-iuiinii", ‘to,
diode, mostički, keramični konde a U ^ev:_ . - .. . « zvil' , Mir •» ,
torji, naviti kondenzatorji, e*e*c^0pnil-1
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kondenzatorji, konektorji, pre
in tipke; v novejšem času pa so to 
izdelki tovarn, kot npr. varistorji- ^ 
slojni keramični kondenzatorji, Pn.eV 
zalniki, chip upori ter uporovne mr6
debeloplastni tehniki.

Po kakšnih standardih opravlj**
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Preskuse opravljamo tako po do C'ent 
čem standardu JUS, kot tudi po me . ti; 0rm 
rodnem standardu IEC ali po naC,c;tj 
nih standardih DIN, VDE, ^
Včasih so ti standardi nedorečen*^

ustrezno pot preskušanja. Končni ^°ni 
lek laboratorija pa je poročilo o p * jfi, ^ 
su, ki mu v večini primerov sledi iv u 
kat, čemur smo včasih rekli atest. ^e $
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spodletavajo prizadevanja za pove
čanje izvoza. Dolgoletne orientira
nosti proizvodnje v domači trg seveda 
ni mogoče spremeniti čez noč, zato 
prav zdaj veliko pričakujejo od akcije, 
ki jo pripravljajo skupno z Iskro 
Commerceom, pripomogla pa naj bi k 
izvozu ojačevalnik naprav. Taka akcija 
seveda ne more biti zasnovana kratko
ročno, saj izvozna naročila nema
lokrat pomenijo tudi posege v proiz
vodnjo, spremembe programa itd. V 
Sežani zato od Iskra Commerce pri
čakujejo predvsem več informacij z 
inozemskih tržišč.

S prodajo na domačem, jugo- 
slovanskem trgu, pa težav nimajo. 
Manj nevšečnosti kakor ostale te
meljne organizacije Široke potrošnje 
so imeli tudi z zamrznjenimi cenami 
končnih izdelkov saj je ta režim do
ločanja cen veljal le za tretjino nji
hovih proizvodov. Pač pa jim je 
mnogo neprijetnosti povzročila pre
poved investiranja v negospodarske 
objekte, kamor so prodan največ se-

potrdilo, da določen element uStf ^ te1'6 I 
zahtevam standarda in s tem dobi ^ ?hic 
leno luč za prodajo doma ali v tu) *
Tako bi moralo biti, vendar se vC jz, ^ ^ ' 
dogaja, da pošlje proizvajalec na tr^( j,, 0«ki 
delek, ki ni bil ustrezno preverje11’ ^ , 
pa se mu najpogosteje maščuje* iteor 
klamacijami, z obiskom repubhslt . v;V(^!n 
tržnega inšpektorja in podobno. k Ur!t 

Kako se preskusi med seboj

ln(1onii
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Preskusi so glede na zahteve 5 

dardov lahko različni, vendar se v 
nem delijo na električne, klimats

Je ž

So,
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Jvete' ^Zapi
mehanske preskuse. Za vzpostavil*1inviiciiivi vaivujv. -c—.c*

poskusnih pogojev ter za meritve UF f 
rahljamo tudi druge laboratorij . d je p 
IKM; klimatsko-mehanski, metro!-’ ^ e 
ter laboratorij za vzdiževanje 0Prejs() Ite .

iikroN

Glede opreme so vedno težave, ^ "**i
nekatere naprave ali merilniki stao^ ^ leje
nad 15 let. Zato pride večkrat do oi ^ 
in zastojev, kar povzroči težave nafl’ ^ lt 
naročniku. Posledica tega je °a ^ 
predvideni konec preskusa in s tein ^ t
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ISKRA-AVTOMATIKA

(Nadaljevanje na 5. str terej ?
Slov

Postajni signaino-varnostni 
sistem NPI-75

Energetska kriza, ki dobiva iz leta v leto večje razsežnosti, v veliki 
meri vpliva na to, da se vedno več potniStega in tovornega prevoza usmer
ja iz cest ra železniške tire. Večji izkoristek železniStih transportnai poti 
pa po drugi strani zahteva modernizacijo prog, magistralnih in tistih z 
manjšim prometom, kar je predpogoj za večjo varnost, zanesljivost delo
vanja, vodenje prometa in vzdrževanja. Hkrati pa se pojavlja še drugi 
moment; zmanjšane investicijske možnosti, ki narekujmo razvojne rešitve 
v cenejše, zato pa nič manj vame in uporabne sisteme yokviru razvojnega 
sistema integriranega upravljanja z železniškim transportom.

Rezki Šenk
v slovo

Iskra se je intenzivno vključila v 
modernizacijo jugoslovanskih železnic 
zlasti po posojilu mednarodne banke v 
1965.*letu. V preteklih skoraj dvaise-__________ r preteklih skoraj dvajse-
tih letih je modernizirala cca 1800 kmetili je modernizirala cca 1800 <m 

, 200 večjih in manjših postaj, 4 
;e ranžirne postaje, preko 400 

vestnih prehodov, v kar je vgradila 
modeme sisteme signalnih naprav, sis
teme telekomunikacij in modeme na
prave teleinformatike in daljinskega 
upravljanja sistemov za vleko in pro
met. Da oi sledila trendu razvoja v sis
teme, ki bi z nizko ceno opravičili 
ekonomičnost zavarovanj, hkrati pa 
nudili zadostno stopnjo avtoma
tizacije prometa in nezmanjšano stop
njo varnosti, so razvili signalno var
nostni sistem NPI-75, ki je v svoji mo
dularni zasnovi obdržal vse bistvene 
prednosti geografskih sistemov.

Pri razvoju sistema so uporabljeni

. 1 V
celoti preprečuje napake posluže- 
valcev vsi timi odseki v področju pos
tavljene vozne poti vlaka so varnostno 
kontrolirani, če so prosti ali zasedeni. 
Pri organiziranju vlakovne vozne poti 
se upošteva: prostost timih odsekov, 
pravilna lega kretnic, bočne zaščite, 
varovalne poti, čelne zaščite itd.

Pogoj za postavitev signalaPogoj za postavitev signala na 
PROSTO pri ustvarjeni vozni poti kje 
tudi blokiranje. Mehansko in električ-

» P°lSeanie ‘n ^
^,? rr “t-t ie ,skra r"-

matično delovanje oziroma prek 
daljinskega vodenja na lokalno ali 
avtomatično in obratno.

Avtomatično postavljanje voznih 
poti, programiranje voznih in ran
žirnih poti s sposobnostjo pomnjenja, 
so funkcije, ki jih je možno enostavno 
programirati v sklopu mikro
procesorskega sistema TI-30.

Omenili smo ze, da je polna izko
riščenost vgrajenih elementov ir opus
titev nekaterih funkcij, ki na manjših 
železniških postajah ne nastopajo, 
omogočila precejšnje zmanjšanje volu
mna avtomatike in s tem tudi investi
cijske vrednosti opreme, ki v primerja
vi s dosedaj vgrajenimi sistemi pred
stavlja več kot 40 %.

Zmanjšanje volumna opreme in 
nove konstrukcijske rešitve so prispe
vale tudi k občutnemu zmanjšanju 
gradbenih stroškov za zagotovitev po
trebnih-prostorov. Kot posebnost se 
uveljavlja tudi možnost kontejnerske 
gradnje sistema NPI-75, ki predstavlja 
maksimalno možno izgradnjo postaj
nega signalno-vamostnega sistema v 
tovarni.

Takšna gradnja je primerna pred
vsem za manjše in odročnejše postaje. 
V kontejnerju je prostor za relejni del, 
napajalni sistem vključno z akumu
latorskim prostorom, opremo za 
daljinsko krmiljenje TI-30 m TK opre
mo. Montaža na terenu je enostavna

V vseh energetskih objektUi in v centrih daljinskega vodenja je potrebna

Boštjan Skorjah

: geografsko situacijo postav 
Ijene vozne poti na postaji. Prek ustre
znih komand sistem omogoča reali
zacijo pomožnih manipulacij, ki so 
potrebne, če pride do "okvar na zu
nanjih ali notranjih delih. Prek poslu- 
ževalnega tablcja pa se ga lahko pre
klopi iz lokalnega vodenja na avto-

- no dokazala, da sledi razvoju in s tem 
modernizaciji x"-1—:x1"'— ••ciii železniškega omrežja v 
svetu. Z ekonomsko sprejemljivimi
ponudbami pa po drugi strani teži tu
di k temu, da bi bila investicijska vla
ganja čim manjša, uporabnost sistema 
pa čim večja in dosegljivejša.

lilLlliimi,n mi,......-------------------
Onemeli smo ob novici, zastal 

je vsakdanji ritem dela, ko smo 
H izvedeli kruto resnico, da se ]e 
S tvoja življenjska pot po kratko^- 
| trajni, a težki bolezni tako neprt' 

m| čakovano prekinila.
3 Pred osemindvajsetimi leti si se

zaposlila v Iskri v Kranju. Vse do 
sredine julija letos si zelo vestno m 
uspešno opravljala najzahtev
nejša dela v mali strugami. Niko
li, kljub številni družini in bolezni 
v družini, nisi odklonila dela, s 

— svojim delom si pomagala izp°l' 
s njevati proizvodne naloge. Na- 
0 mesto, da bi po tako dolgi ‘n 
S uspešni delovni dobi odšla uživat 
|§ zasluženi pokoj, je huda bolezen 
|§ prekinila tvojo nadaljnjo življenj' 
|g s ko pot. Tvoje delovno mesto je 

ostalo prazno, zelo te bomo p°' 
g grešali pri našem vsakdanje!7} 
1 delu, še bolj seveda tvoji hajbližjb 

mož Lojze, hčerke Nada, Manja, 
posebno najmlajša Cirile, katet} 
je tvoja smrt gotovo zadala naj- 
hujši udarec.

Ob težki izgubi izrekamo vsi 
sodelavci in prijatelji globoko so
žalje tvoji družini, s katero 
iskreno sočustvujemo.

Z neizmerno bolečino smo se 
poslovili od tebe, draga Rezko 
ostala nam boš v trajnem spona- 
nu, kot pridna, vestna sodelavko- 

Sodelavci d 
TOZD TSD
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(Nadaljevanje s 4. strani) 
^ntualne izdaje certifikata podaljša, 
,o|(/OVzro^* zakasnitev pogodbenega 
Ij|. P^izvsjdlcB elementov do,kupcs. 
H6 *e seveda zgodi v primeru, ko eie- 
ijk * n*So prestali preskusa in je treba
C na n°ve, izboljšane serije ter pre- 
^ Ponoviti. To pa lahko traja tri-štiri 

e' ^asih zaradi tega pride do ne- 
e.ts)(i k Ivanja pri naročniku, kar pa ni- 
,l■f. ne sme vplivati na naše delo kjer 

kjjj (’ramo držati osnovnega načela: 
°bjektiven in nepristranski. 

ijVjl °nienim, da nas poznajo in priz- 
lirij 'c‘ {ako po Jugoslaviji kot tudi v tu- 
|fe, ‘mamo npr. pooblastilo TOC 
iJjtčni opitni centar) iz Beograda. V 

ji smo odmi član organizac ije 
(International Exchange of 

(J16ftroated ETectromc Component 
a|. jje ®rmance Test Data) — organiza- 
,d mednarodno izmenjavo prever- 

1 ' ali V< P^atkov o preskusih lastnosti 
nl... itiij^ntov za elektroniko, v katerem 

llji^o status priznanega preskuševa- 
Wi to organ>zacijo, ki ima sedež v 

- ■ °n,u- si izmenjujemo poročila oIW , ...
' ■e. ik . m elementov. Naši sodelavci so 
L jc Wni člani J EK, ki pripravlja jugoslo- 
.! ez> :'kKe standarde s področja elekiro- 
” jt)1)'!5e (elementi). Preko tega sodelu-

ffj j' 'ttdi ha mednarodnem področju — 
Izdelavi mednarodnih standardov 
k,j? elektronske elemente.

^ !il,ko ijudi dela v vašem laboratori-

? ca Ora!orij je sorazmerno majhen 
5 - •<velfno smo štirje sodelavci), vendar

l!k^no skušamo prilagajati potrebam 
želeli bi, da bi na tem področju 

k fvali celotno Iskro, vendar zaen- 
^to ni mogoče.

^ 3t° je veg razj0g0V; nekateri od teh 
!v0| aP‘ranje posameznih organizacij v 
itJ,.tpg, ustanavijanje lastnih presku- 
<,3I lsč s podvajanjem take opreme, 
li^A6 Pri nas, pošiljanje elementov na 
(o^e rirez potrjenih preskusov tako’ 
k a k°t na tu je itd., čeprav nam vsako

sajjj ijamteresirane Iskrine organizacije
n?s JeJo svoj program preskušanja pri 
^ n°Stane nemalokrat le pri obljubah. 
IjJ*3 n^oramo, da bi bili ekspeditivni. 

Primemo organizirati delo, rezer-

itu' 
jkv*1 
10$ 
ia
n r°.i'C' Poskusne naprave ter zaposliti 
;tral11 ;6iie-ZPn strokovni kader. Najtežje na- 

Je, če laboratorij povečaš, naro- 
^^arn pa stagnirajo. Seveda pa po

1

drugi stani spet ni prav, če pri zmanjša
nem številu sodelavcev delo zastaja za
radi relativne preobilice naročil.

Naš dohodek je pač odvisen tudi od 
pravilnega usklajevanja velikosti labo
ratorija in pritekajočih nalog. To je 
večkrat težko doseči. Zadnji dve leti 
skušamo to doseči s pogodbami o sode
lovanju's posameznimi tozd, ki angaži
rajo s svojo ponudbo določeno število 
ljudi na leto. Za zdaj sta to KEKO Žu
žemberk in Elektroliti Mokronog, s ka
terima kar uspešno sodelujemo. Od 
drugih Iskrinih tovarn vzdržujemo še 
najboljše poslovne stike s tovarnama 
Upori in Hipot iz Šentjerneja.

S čim se poleg osnovne dejavnosti še ■ 
ukvarjale?

IKM je raziskovalna organizacija in 
tudi naš laboratorij prispeva svoj delež 
za upravičenost tega naziva. Tako smo 
vrsto let opravljali različne razisko
valne naloge s področja elementov in 
jih publicirali. Večino nalog je sofinan
cirala Raziskovalna skupnost Sloveni
je, kar nam je zelo prav prišlo zlasti v 
»sušnih« letih. K temu bi mogoče dodal 
še predavanja na različnih seminarjih, ki 
jih organizira Iskrin izobraževalni cen
ter ter na simpozijih na elementih v 
sklopu ljubljanske razstave »sodobna 
elektronika«.

V laboratoriju vzdržujemo in dopol
njujemo banko podatkov o elektron
skih elementih iz vsega sveta. Najvaž
nejši viri so poleg Iskre še: lista potrje
nih izdelkov, ki nam jo redno pošilja 
Service National de la qua!ite des com- 
pasants electroniques iz Pariza, poro
čila že omenjene organizacije EXACT 
iz Londona ter podatki o zanesljivosti 
elementov švedske vojaške institucije 
KI L. Pred časom pa smo vzpostavili 
stik še z angleško banko podatkov o 
elementih Codus Bank iz Sheffielda, od 
koder bi preko računalnika v hiši dobi
vali žel jene podatke. Za zdaj stvar še ne 
teče, ker še ni jasen način financiranja 
teh uslug.

In vaše želje?
Ker je oprema laboratorija dokaj za

starela, bi se radi čimprej modernizirali 
z novejšimi napravami, avtomatskimi 
merilniki in računalniki, kar menimo, 
da je v današnjem hitrem tempu ra
zvoja tehnike za nas neobhodno po
trebno.

Mak

TOZD ELEKTROMOTORJU ŽELEZNIKI

' 1 ' 1 - ‘ 1

reprodukcijskih materialov?
Prvo polletje letošnjega leta bi bilo izvozno tildi v Železnikih lahko uspeš

nejše, če se neJ>i enako kot v preteklem leto, nenehno zatikalo pit nabavlja
nju potrebnih materialov. Koliko nevšečnosti so imeli v teh šestih mesecih 
zgovorno dokazuje seznam (ne)uspehov nabavne službe Tovarne elektro
motorjev in gospodinjskih aparatov: prav nobenega materiala niso uspeti 
nabaviti toliko, kot bi ga potrebovati. Posledice: manjša proizvodnja, za dva 
milijona dolarjev manjši izvoz, prisilno »udarništvo« ki naj bi v drugem pol
letju resdo, kar je rešiti še možno.

manjše pošiljke. Od 34 do 100% »pri- 
škrnjene« pošiljke pa so odpotovale v 
Avstrijo (Philips), Nizozemsko (Cte- 
Soimpez), Grčijo (Kalamarakis), Italijo 
(Fiorentini in Ferrari), NDR (Heinz 
eleetric) in Francijo (Sideme).

Cena šepajoče oskrbe z rcprodukcij-

Najslabše je bilo v prvih letošnjih 
mesecih (že tradicionalno) z dobavami 
dinamo pločevine, brez katere motor
jev seveda na noben način ni mogoče 
pioizvajati. Z velikimi težavami so je 
uspeli nabavitilionh TO, 1 % potrebnih 
količin. Položaj je bil že tako kritičen, 
da bi junija obstala celotna proizvod
nja, če ne bi maja intervencijsko uvozili 
najnujnejše količine tega strateškega 
materiala.

Le malo bolje je bilo s hladno valja
nimi proizvodi iz žeieza — dobili so jih 
le 58,5 % potrebnih količin, podobno 
kot proizvodov iz aluminija, ki so jih 
uspeli »napraskati« 59,1 % potrebnih 
količin. Malo več sreče so imeli z mede
nino (62,3 %), legurami aluminija 
(77,1%, lakirano bakreno žico 
(85,7 %).zamakom (88,5 %), še najbo
lje pa jim je šla »od rok« nabava paliča- 
stih jekel, ki so jih dobili skoraj toliko, 
kot so jih potrebovali — 99,1 % po
trebnih količin. O vzrokih za take »ko
medije«, ki se kakor zgodbe o j arih 
kačah in steklih polžih vlečejo v nedo
gled, na tem mestu ni smiselno razprav
ljati. Bolj »zanimive« so posledice po
manjkanja strateških materialov, npr. 
izpad izvoza.

Naj začnemo pri inozemskih podjet
jih, s katerimi Tovarna elektromotor
jev sodeluje že dolga leta in predstav
ljajo (doslej) najtrdnejše izvozne 
opore. (Tisti »doslej« je zapisan zaradi 
popolnoma upravičene bojazni, da 
utegnejo zahtevni inozemski partnerji 
poiskati solidnejše dobavitelje). Za- 
hodnonemški firmi AEG dobavljajo 
več proizvodov, vendar niti enega niso 
uspeli izdelati (in dobaviti) v dogovor
jenih količinah. Zaostanki se gibljejo od. 
5 do 55 %. Zahodnonemška firma 
Braun je prejela med 17 in 100 % manj 
od naročenega. Italijanski Girroi se je 
moral zadovoljiti s 15 do 52% manj
šimi količinami od naročenih, češka 
Merkuris pa je prejela od 6 do 100 %

skimi.materiait je toiej v prvem polletju 
dosegla nič manj kot dva milijona do
larjev. Med poletnimi meseci se je sicer 
nabralo nekaj več materialov, ki jih 
bodo z udarniškim delom (ob pet kih po 
dve izmeni skupaj, z delom režijcev v 
proizvodnji, z delovnimi sobotami vse 
tja do novega leta, itd.) poskušali kar 
najhitreje predelati v finalne izdelke in 
iztržiti iz tujine kar največ se bo še 
dalo. Vendar pa je zapravljeno nekaj, 
kar bo zelo težko nadomestiti: poslovni 
ugled in zaupanje tujih partnerjev v ve
ljavnost sprejetih dogovorov.

To pa je, žal tisto kar lahko v per
spektivi povzroči več glavobola kot dva 
(obžalovanja vredna) milijona dolarjev 
danes. In pri tem sploh ne upoštevamo 
vzdušja, v kolektivu, ki mora hočeš 
nočeš sprejeti pravila igre, v kateri ima 
že vnaprej določeno podrejeno vlogo 
(pod zelo muhastim režiserjem)...

Stane Fleischman

(oJ^jana pozna ves dva tisoč članski 
C>v te Iskrine DO, saj je na tem 
Itb vCin mestu zaposlen že točno 4 
Jj, ^Ptembra 1979 je namreč prišel 
!j»a .Plovno mesto iz tovarne malih 
i^jalnikov. In prav zato smo ga po- 
1^™ Pred naš novinarski mikrofon in z.

e

i

A AVTOELEKTRIKA

ogovor z vodjo varnostne 
Službe

Vsaka delovna organizacija ima svojo varnostne službo. To zahtevno delo 
opravljajo zanesljivi ljudje, izostrenih pogledov, s čutom presoje raznovrst- 

obiskovalcev, domačih in tujih gostov in nenazadnje, vseh zaposlenih.« 
Zanimiva, odgovorna, težka pa tudi lepa je noša služba«, sam je pred dnevi 
Jejai simpatični vodji varnostne službe v novogoriški Iskri Avtoelektriki 
Damjan DopHhar, ali tudi »glavni vratar«, kot ga nekateri kratko imenujejo.

in obravnavi prekrškov na disciplin
skih komisijah. Priznati pa moram, da 
je bilo to stanje občutno slabše pred 
uvedbo spiska zamudnikov, ki visi ves 
dan na glavni oglasni deski. Se po sedmi 
uri so nekateri nemoteno prihajali na 
delo. Danes tega ni več.

In kakšni so ukrepi za zamudnike? 
Ukrepi — premili. Kdor večkrat za

mudi, mora na disciplinsko komisijo. 
Prejeta kazen pa piu>' malo, ali celo nič 
ne vpliva na kršitelju Pred leti je bilo to 
drugače, zato tudi zamudnikov ni bilo. 
Za minuto zamude, si bil pri plači pri
krajšan za pol ure. To je bila vzgojna 
kazen]

Je po tvojem mnenju preveč izhodov 
med delovnim časom?

Očitno preveč, kar pomeni, da dovo
lilnice v nobeni TOZD in DSSS ni težko 
dobiti. Prej, ko še ni bilo omejitev po
tovanj v Italijo, je bilo ob četrtkih, ko je 
v sosednji Gorici sejem, tudi do 200 
izhodov. Seveda pa bi morali vzrok 
iskati tudi drugje, saj je med delavci ve
liko takih, ki dovolilnico res potrebuje
jo. Znano je, da razne občinske službe 
delajo lejio 14, mogoče enkrat teden
sko do 17. ure. V takih primerih so de
lavci primorani reševati zadeve med de
lovnim časom. Če dela delavec za stro
jem dvoizmensko delo, bi lahko tudi 
uslužbenec za pisalno mizo delal do 20. 
ure. Tako bi število izhodov med de
lovnim časom bistveno zmanjšali.

Kaj pa vnašanje alkoholnih pijač: je 
to pogost primer?

Da, veliko je tega. In prav zaradi tega 
smo mi v varnostni službi nekako nepri
ljubljeni, neprijatelji, celo sovražniki 
smo nekaterim. Včasih se mi zdi, da 
smo celo družba, ki je solidna z uživalci 
alkohola. Tu je premalo discipiine. Ne
razumno je tudi to, da nekateri delavci, 
ki bi morali biti za zgled, tega ne poče-

V f13*06 pokramljali. Nekoliko hu- 
»3 asno, vendar iskreno je odgovarjal 

• zastavUena vprašanja, zato 
jjl ’:nte, kaj nam je zanimivega pove-

JbNK um najprej poveš, kolike 
V vl,rBO?'*B* v Av-

iijto561 pas je, z referentom za SLO in 
atI!! Pa 16. Slednje vodim kot 

% °*>. ki so jo dali že mojim predhod- 
prav'!' in tako je ostalo do danes, če- 
tk0 skoraj nerazumljivo, zakaj spa- 
vfjsriike v varnostno službo.

Nk?*0 domačih strank pride pev- 
4^ ** obisk V našo delovno organi

st"0 Ve!iko. Zaposlenih nas je tu v 
dva tisoč in temu primeren je 

^•'^isk domačih gostov, oziroma 
velik ® )ev- 1® Pa res med temi obiski 
1sRa 'akilh ki z Iskro nimajo ničskup- 
i|(T’ torej so popolnoma privatni. Šte- 
!n^° P® je teh obiskov od 60 do 130 

rfic,, n°' odvisno pač od dneva in vre- 
akv' Kadar dežuje je gostov seveda 

manj.
q?* P* fiatih gostov je vešško? 

po j isk tujih gostov je zelo zelo upadel 
siJ*u 1981. Vzroka sicer ne vem, naši 
^ Pa je to vsekakor v prid. Manj

k^Aopaje zjutraj1 —nudnikš- jih

sjji ’ razen nekaj izjem, ki pa sv že kar 
jj6: vcndar je opaziti izboljšanje, 

(tj 3 le tcmu tako, gre sigurno pripisati 
Isetnu pristopu k temu problemu

Damijan Doplihar.
njajo. To je tako široko področje, da 
zasluži obravnavo na višjem nivoju. In 
ta problem ni le Iskrški, prisoten je tudi 
v drugih DO. Preveč pasivni smo do 
tega. Varnostna služba kot taka je ne
močna, da bi se uspešno bojevala proti 
temu. Tiste, ki jim je cilj, napiti se na 
delovnem mestu, bi morali odstraniti iz 
DO.

Še zadnje vprašanje. Kaj bi bilo treba 
po tvojem mnenju spremeniti, izboljša
ti?

Predvsem spremeniti odnos do druž
bene imovine. Nekateri se vse premalo 
zavedajo, da je tovarna tisto, ki nam 
daje kruh in jutri lepše življenje. Zato 
naj vsak skrbi za boljše delo, boljšo dis
ciplino in vsak naj prispeva k odprav
ljanju nepravilnosti, ki jih ni malo. Naj 
izrabim to priložnost še za poziv vsem 
tistim, ki se zbirajo že 10 ali več minut 
pred petnajsto uro pred vratarnico, naj 
tega več ne počenjajo, saj tako mečejo 
slabo luč na ugled naše DO, ki si ga je 
priborila z nami vsemi v 23-letnem ob- 
st°ju- - Marko Rakušček

ZAHVALA

Ob odhodu v pokoj se iskreno 
zahvaljujem vsem sodelavcem in 
sodelavkam iz GPP TOZD TSD za 
dragoceno in lepo darilo, hvala tudi 
GPP Tovarne mehanizmov.

Vsem želim še mnogo uspehov pri 
nadaljnjem delu

Milan Papič.

ISKRA AVTOELEKTRIKA

Borci NOV na izletu
Čudovito, lahko zapišemo! 

Neponovljivo soboto, 27. avgu
sta so doživeti člani aktiva zveze 
borcev iz novogoriške Iskre Av- 
toelektrike. Zgodaj zjutraj so 
odšli z Glohtourjevim avtobu
som na enodnevni izlet po naši 
lepi domovini, vseh skupaj pa jih 
je bilo 29 iz »dvoriščnih« TOZD 
ir, DSSS.

V spremstvu vodiča — doma
čina Fabjana Vičiča, ki je med 
drugim skrbel tudi za lačne in 
žejne želodce, predvsem pa za 
dobro voljo, ki jb je bilo v avto
busu na pretek, so si ogledali 
Bazo 20, Jurčičev rojstni kraj 
Muljavo, čudovito zeleno dolino 
Krke, ki je pravo nasprotje 
sončne Primorske, to pa zato, ker 
tu že dolgo ni deževalo.

Postanek so si pod »silo ra
zmer« privoščili tudi v Dolenj

skih Toplicah, od tu pa ni daleč do 
kostanjeviske torme vive in ču
dovite galerije našega umetnika 
Božidarja Jakca.

Borke in borci, prekaljeni kot 
so, so se podali tudi v samostan 
Pleterje, žal so si borke ogledale 
to razkošje le z zunanje strani, 
saj vsi vemo za znano pravilo, da 
je vstop v ta samostan dovoljen 
le moškemu spolu. »Nič ne de,« 
so si mislile, zato so se pa toliko 
dlje čaša zadržale v muzeju 
NOB, ki je tudi nepozabno doži
vetje.

Kljub napornem dnevu utru
jenosti niso poznali, to pa zato 
ne, ker so združili prijetno s ko
ristnim. Tako je tudi prav, zato se 
ni čuditi mnenju vseh udeležen
cev — bilo je res enkratno in ne
pozabno.

M.R.

SOZD ISKRA 
Izobraževalni center

razpisuje

posebno obliko pospešenega izobraževanja za izpopolnjevanje strokovne izobrazbe 
po programu;

5„ zunanjetrgovinska šola v iskri
v času od 1. 2. — 26. 4. 1984

Pospešeno strokovno izpopolnjevanje je namenjeno delavcem, ki jih Iskra 
usmerja na odgovornejša dela in naloge na področju mednarodnega poslovanja Iskre.

VSEBINA:
Program je sestavljen iz izbranih splošnih in posebnih tem, ki celovito pokrivajo po

dročje mednarodnega ekonomskega poslovanja organizacije združenega dela. Nova 
specifična in interdisciplinarna znanja, ki jih terja zunanjetrgovinsko poslovanje Iskre 
in mednarodno okolje izhajajo iz teoretičnih osnov in so močno naravnana na ak
tualna vprašanja družbend-ekonomske in poslovne prakse s končnim poudarkom na 
Iskrini problematiki mednarodnega poslovanja.

POGOJI ZA VPIS:
Za vpis v program strokovnega izpopolnjevanja se lahko prijavi vsak, ki izpolnjuje 

naslednje pogoje:
— je zaposlen v Iskri vsaj 2 leti,
— ima dokončano višjo ali visoko šolo tehnične, ekonomske, pravne ali izjemoma 

tudi druge smeri,
— obvlada aktivno enega od svetovnih jezikov,

— je star (praviloma) do 35 let.
Kandidati, ki niso oproščeni opravljanja posebnega strokovnega izpita za delo pri 

zunanjetrgovinskih poslih, morajo ta izpit, ki je eden od pogojev za ŽT registracijo, 
opraviti do pričetka »5. Zunanjetrgovinske šole v Iskri«.

Temeljni seminar za zunanjetrgovinsko poslovanje, oz. za pripravo kandidatov za 
opravljanje posebnega strokovnega izpita bo od 26. 9. do 8. 10. 1983 v Portorožu.

Izpitni roki v letu 1983 bodo v oktobru in decembru pri izpitni komisiji na Gospo
darski zbornici Slovenije.

ORGANIZACIJA:
Skupne oblike andragoškega dela bodo organizirane celodnevno 6 dni v tednu. 

Kandidate opozarjamo, da si prilagodijo obveznosti v zasebnem življenju na nadpov
prečno obremenitev v času šolanja. Obiskovanje šole bo redna delovna obveznost. 
Udeleženci bodo 3 mesece pred pričetkom šolanja prejeli posebej pripravljeno štu
dijsko gradivo, ki ga bodo morali do pričetka izvajanja programa šole preučiti.

V okviru priprav na šolanje bomo organizirali tudi temeljna predavanja o izbranih 
ekonomskih temah za slušatelje s tehnično predizobrazbo in izbranih elektrotehniških 
temaii za slušatelje z netehniško predizobrazbo.

Udeleženci, ki bodo vse obveznosti iz programa uspešno opravili, bodo prejeli spri
čevala o uspešno končanem šolanju in bodo imeli prednost pri razporejanju na za
htevnejša in odgovornejša dela in naloge v zunanjetrgovinski dejavnosti Iskre.

NOSILCI PROGRAMA
Ekonomska fakulteta »Borisa Kidriča«, Ljubljana, SOZD Iskra, Izobraževalni cen

ter, Ljubljana

VODJA PROGRAMA: 
mag. Mitja Tavčar, dipl. inž.

STROKOVNI KOORDINATOR PROGRAMA: 
dr. Ferdinand Trošt

(ČAS IN KRAJ:
S programom strokovnega izpopolnjevanja bomo pričeli 1. 2. 1984 ob 8. v hotelu 

TRANSTURIST, Škofja Loka. Zaključek programa šolanja predvidevamo 26. 4. 
1984 ob 14.

PRIJAVE:
Izpolnjene prijavnice z dokazili o izobrazbi in opisom dosedanjih delovnih izkušenj 

naj TOZD oziroma DSSS pošljejo najkasneje do 15. 9. 1983 na naslov: SOZD 
ISKRA, Izobraževalni center, Ljubljana, Trg revolucije 3/XI.

Posebej prosimo, da upoštevate razpisni rok, ker bomo pričeli s pripravami kandi
datov za šolanje že v mesecu septembru 1983 (ZT registracija, dopolnilni tečaji tujih 
jezikov, temeljna predavanja pred pričetkom ZT šole).

Podrobnejše informacije o vpisnih pogojih, organizaciji, izvedbi in vsebini pro
grama lahko dobite na tel. št.: 061/222-212.
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TOZD TGA, Reteče

Zamrznjene cene izničile 
prizadevanje kolektiva

VeHkl napori kolektiva Tovarne gospodinjskih aparatov iz Reteč, ki so se 
dobro obrestovati v povečanem obsegu proizvodnje (ki so jo brez kakršnih- 
koti dodatnih vlaganj povečali v prvem polletju za 3%), pa niso dosegli pri
čakovanega učinka. Popolnoma sproščene cene reprodukcijskih materialov 
na eni strani in zamrznjene cene končnih izdelkov na drugi strani so povzro
čile v polletju negativen finančni rezultat

Povečanje fizičnega obsega proi
zvodnje so dosegli izključno z aktivira
njem notranjih rezerv. To je bilo ob — 
že kar običajno — večkrat moteni 
oskrbi z repromaterialom vse prej kot 
preprosto doseči, saj je rezultat posle
dica boljšega pretoka na trakovih. Po
manjkanje materialov pa je vseeno 
povzročilo, da načrtovanega obsega 
proizvodnje niso uspeli doseči. Res pa 
je, da je bilo tudi zaposlenih za 1,2 % 
manj kot so načrtovali. Sicer pa so v 
prvem polletju nekoliko spremenili

dinarjev. Rezultat seveda ni spodbu
den, ni pa tragičen, saj so v tovarni pre
pričani, da ga bodo z lastnimi silami po
pravili v najkrajšem času.

Res pa je, da kolektivu jemlje voljo 
do boljšega dela neurejenost in nepo
vezanost reprodukcijskih verig, ki ob 
birokratski politiki oblikovanja cen 
peha proizvajalce »zamrznjenih« iz
delkov v neenak tržni položaj. Kako 
usodna so neskladja med cenami vhod
nih materialov in finalnimi proizvodi 
pove predvsem podatek, da predstav-

V Azanji bolje
V di .lociranem obratu Tovarne gospodinjskih aparatov v Azanji je delo v 

letošnjem prvem polletju potekalo uspešneje kot v enakem lanskem obdob
ju. Produktivnost so povečali za 9,7 %, boljša pa postaja tudi kvaliteta dela. 
Vendar pa v tem obratu, ki po številu zaposlenih predstavlja komaj petino 
kolektiva, »ustvarijo« kar 42% vseh motenj proizvodnje, zastojev pa še 
nekaj več.

To pomeni, da ta obrat še vedno ne dela tako, kot je bilo predvideno. Res 
pa je, da tudi investiranje, oz., kompletiranje opreme ne poteka tako, da bi 
dosegli načrtovani obseg proizvodnje.

strukturo proizvodnje; niso proizvajali 
štedilnikov in izdelali manj plinskih 
peči. Pri teh izdelkih je bil namreč raz
korak med cenami repromaterialov in 
končnimi cenami prevelik.

Dinamični izvozni plan so presegli za 
6 %, tako da delež izvoza predstavlja že 
28 % celotnega prihodka. Ugoden pol
letni rezultat pa ne obeta preveč opti
mizma, saj še nimajo toliko izvoznih 
naročil kot so predvideli s planom. Ni 
pa še prepozno, saj se odpirajo nove 
izvozne možnosti.

Prodaja na domačem trgu poteka 
brez zastojev, saj zalog končnih izdel
kov domala ni. Žal pa so zamrznjene 
cene končnih izdelkov ob nezadržno ra
stočih cenah reprodukcijskih materia
lov, kot smo že omenili, povzročile ob 
zaključku polletja negativen finančni 
rezultat, izgubo, v višini 23,2 milijona

Ijajo materialni stroški kar 70% cene 
izdelkov Tovarne gospodinjskih apara
tov. Tu si sami ne morejo dosti pomaga
ti, saj rezerv domala nimajo več. Nji
hova proizvodnja sega v globino 
(vhodni materiali so pločevina, pla
stični granulat itd.), ker je taka organi
zacija pač najcenejša.

Neuresničevanje politike cen, ki je v 
družbenem merilu postalo že skoraj 
pravilo, zato nanje res ne vpliva spod
budno. Ob v poprečju najmanj 50% 
dražjih repromaterialih se izdelki iz 
Reteč niso podražili niti za trohico, po
dražitev konec julija (manj kot 20 %) 
pa je seveda prispela s hudo zamudo.

Indeksi realizacije celotnega pri
hodka (53 % večji kot v enakem ob
dobju leta 1982), dohodka (31 % pove
čanje) ter čistega dohodka (v primer
javi z letom 1982 manjši za 11 %) zato 
ne potrebujejo posebnega pojasnila.

Stane Fleischman

V IEZE sta SLO in DS 
na visoki ravni

Pred bližnjo vajo »Golovec 83«, ki bo, kol je znano, 24. septembra na 
vsem območju Ljubljane, smo v delovni organizaciji IEZE obiskali organiza
torja obrambnih priprav v tem kolektivu Šimeta Kulonjo z namenom, da nas 
podrobno seznani s samoupravno organiziranostjo SLO, DSZ in varnosti v 
tej Iskrini delovni organizaciji in seveda tudi z doseženimi rezultati.

ZANIMIVO IZ SIL

Kaj pravi zakon o varstvu 
izumov

Zakon o varstvu izumov, tehničnih izbolj
šav in znakov razlikovanja iz leta 1981, o ka
terem smo doslej že dvakrat pisali, seveda ne 
bi bil popoln, v kolikor ne bi urejal tudi od
nosa, ki nastane med izumiteljem—člove
kom in OZD, v kateri le-ta izum ustvari. 
Družbenoekonomska potreba je, da zakon 
to razmerje uredi tako, da bodo določila 
kar najbolje prispevala k pospeševanju 
izumiteljstva. V ta namen morajo torej biti 
ustrezno opredeljene pravice in obveznosti 
OZD do izumitelja po eni strani, kot morajo 
biti, po drugi stran; hkrati učinkovito zava
rovani interesi izu;„itelja.

Izum, ki je nastal v okviru posamezne 
OZD, se te OZD seveda naravno tiče in 
zato OZD do v njej nastalega izuma ne 
more ostati indiferentna. V tej zvezi je po
membno zakonsko določilo, ki pove, v kate
rih primerih se smatra, da je izum nastal v 
OZD. V OZD je izum nastal v primeru, če 
je prišlo do njega pri delu z družbenimi 
sredstvi, to je, če je izumitelj pri tem, ko je 
do izuma prišel, uporabljal družbena sred
stva.

Takšna zveza izumiteljevega »živega« 
dela z družbenim »minulim« delom, ki ga 
konkretno upravlja OZD, v kateri izumitelj 
združuje svoje delo in ko posamezna dela 
opravlja po nalogu OZD ali pa na podlagi 
pogodbe z njo. Glede na to, da je delo izu
miteljev kot miselno visokoustvarjalno delo 
s konkretno delovno problematiko OZD, v 
kateri dela, izredno močno prepojeno, se 
smatra, da ta miselna zveza izumitelja z

OZD ne more kar mehanično in v trenutku 
v celoti prenehati naprimer tedaj, ko izumi
telj z OZD (pravnoformalno) preneha z de
lovnim razmerjem z njo.

Visokoustvarjalni tehnični strokovnjak 
(pa ne le-ta) namreč tudi potem nekaj časa t 
ostane napolnjen z mislijo o tem, kaj in 
kako bi sc v OZD moglo popraviti, spreme
niti in izboljšati. Ker torej ta miselna napol
njenost izumitelja s problematiko OZD po
nehava šele postopno po zapustitvi OZD, 
zakon določa, da je izumiteljev izum 
»ustvarjen v OZD« tudi tisti, ki ga je izumi
telj ustvaril v času 6 mesecev po prenehanju 
delovnega razmerja z OZD, seveda le, če se 
izum nanaša na dejavnost »njegove« OZD.

V zvezi z varstvom interesov izumitelja je 
odločilnega pomena postopek, s katerim 
izumitelj obvesti »svojo« OZD o nastanku 
izuma. Zakon zahteva oziroma apelira sta 
izumitelja, da to stori »nemudoma« in pi
smeno. Le ustno ali drugačno obvestilo ko
murkoli izmed eventuelno »pristojnih« ali 
»odgovornih« organov, teles ali posamez
nikov v OZD torej ne more izumitelju prav 
nič pomagati glede eventuelne kasnejše zaš
čite izumiteljevih, sicer lahko povsem upra
vičenih,: interesov in koristi.

Da bi torej izumiteljevi interesi v resnici 
in v celoti bili zakonsko-pravno zavarovani, 
se torej zakon zanaša na izumitelje same. da 
posamezne svoje nove tehnične stvaritve, 
do katerih pri svojem delu pač pridejo, pre
sodijo, ali in kdaj se bodo odločili za, bi 
rekli, odločilni korak »formalizacije« svo-

V delovni organizaciji IEZE, ki 
združuje 11 temeljnih organizacij in 
delovno skupnost skupnih služb ter še 
vedno delavno organizacijo Mikroelek
tronika v ustanavljanju, imajo dva or
ganizatorja obrambnih priprav — Sil
vijo Nemec in Šimeta Kulonjo. Delo, 
katerega pa ni malo, sta si razdelila za
radi precejšnje prostorske razdeljeno
sti tovarn po območjih: Silvija Nemec, 
ki je bila med našim obiskom odsotna, 
skrbi za kompleks v Stegnah in za pove
zavo s SOZD in občino Ljubljana- 
Šiška, Šime Kulonja pa pokriva zuna
nje temeljne organizacije . na Dolenj
skem in v Trbovljah.

V skladu z zakonom o ljudski 
obrambi in družbeni samozaščiti imajo 
v vseh temeljnih organizacijah in DSSS 
v Elementih organizirane komiteje za 
SLO in DSZ, na ravni delovne organi
zacije pa še odbor za SLO in DSZ. Za
radi bolj usklajenega in racionalnejšega 
dela imajo v Stegnah in v Šentjerneju 
tudi dva koordinacijska odbora.

Nadalje imajo po posameznih tovar
nah enote civilne in narodne zaščite. Te 
enote so različne in odvisne od števila 
zaposlenih po posameznih temeljnih 
organizacijah, prilagojene so tudi po
membnosti posamezne tovarne ter v 
skladu z zahtevami pristojnih občinskih 
štabov.

V okviru obrambnih načrtov so v 
IEZE izdelali načrte pripravljenosti, 
mobilizacije, delovanje v vojni, civilne 
in narodne zaščite, nadalje načrte za 
delovanje v izrednih razmerah in med 
drugim tudi srednjeročne razvojne na
črte.

V zvezi z obrambnimi načrti je naš 
sogovornik poudaril, da so jih izdelali 
do podrobnosti in da so »materializi
rani in konkretizirani v zadostni meri.” 
kot je dejal. Načrti vključujejo vse 
službe in vsa področja po posameznih 
temeljnih organizacijah in v DSSS.

Seveda smo Šimeta Kulonjo zaprosili 
tudi za oceno dosedanjih aktivnosti in 
bližnjih načrtov. Tole je dejal: »Čeprav 
sem organizator obrambnih priprav v 
Iskri IEZE manj kot leto dni, ocenju
jem, da so aktivnosti na tem področju 
našega delovanja na primerni ravni, kar 
potrjujejo tudi doslej izvedene vaje, pa 
naj bo to v sklopu dosedanjih vaj »Nič 
nas ne sme presenetiti«, ali pa drugih 
vaj, oz. tekmovanj v Iskri ali pa na ob
činskih ravneh. Zadnje mesece name
njamo vso pozornost tudi bližnjemu 
izvajanju vaje reševanja in zaščite ob 
namišljenem rušilnem potresu v Ljub
ljani. Kot je znano, bo vaja 24. septem
bra pod imenom Golovec 83.«

O pripravah na samo vajo, ki v IEZE 
tečejo že od letošnjega aprila naprej, 
bomo v našem tedniku obširneje in po
drobneje poročali v številki, ki bo izšla 
teden dni pred »NNNP — Golovec 83«

Dr

Pot prijateljstva 
— Reizkofel

Planinsko društvo Iskra bo obis
kalo 1. okt. 1983 še en vrh Poti pri
jateljstva - Reizkofel (2371 m). 
Zbrali se bomo v soboto, 1. X. 1983 
ob 5. pred občino Šiška in se z avto
busom odpeljali do Reisacha, od ko
der je še 4 ure zmerne hoje.

Izlet bo vodila Breda Jančar, kjer 
se tudi prijavite do 8. septembra 
1983 na telefon: 572-331 int.: 311.

jega izuma, to je, ali bodo in kdaj bodo pri
stojnim organom OZD poslali pismeno ob
vestilo o izumu. Zdi se, da je ta moment iz
jemnega pomena in nedvomno zahteva od 
izumitelja samega ne le tehnično sposob
nost najvišjega ustvarjalnega, temveč mora 
izumitelj poleg tega razpolagati tudi z vsemi 
drugimi lastnostmi, ki se pričakujejo od vse
stransko zrele in razgledane osebnosti. 
Morda ni povsem brez osnove misel, da so 
prvi vrhunski dosežki človeškega duha v živ
ljenju (zgodovina pozna vrsto takšnih pri
merov) izpostavljeni zmotno in sebično na
ravnanim procesom v družbenem (ožjem ali 
širšem okolju), ki se sprožijo potem, ko 
izumitelj (ali drugačni vrhunski ustvarjalec) 
svoje dosežke formalno objavi in se s tem 
izpostavi javni (prijazni in neprijazni) kriti
ki.

Če gledamo izumiteljske procese in pro
bleme tudi iz takšnih širših zornih kotov, je 
videti povsem upravičeno trditi, da je akt 
»pismene prijave izuma« znotraj OZD le 
navidezno enotaven, da pa_je v resnici ne
ločljivo povezan z izjemno delikatnimi 
vprašanji. Te momente tukaj omenjamo 
pač zato, ker menimo, da morejo in morajo 
k olajšanju problemov in dilem s tem v zvezi

Ija kot seveda tudi izumitelji sami. Prav v 
uspešnem in spodbujajočem reševanju teh 
kontekstov, se zdi, da leže pomembni ključi 
večje ali manjše rasti izumiteljske dejavno
sti. Hkrati je velika škoda, da so prav ti mo
menti še mdčno neraziskani.

pnspevati svoje tako tisti, ki tvorijo nepo 
sredno formalno in moralno okolje izumite

Zakon seveda skuša izumitelju iti čim bolj 
na roko. Da bi mu obvestilo o izumu šlo čim 
bolje od rok, zakon podrobno določa, kaj 
mora to obvestilo vsebovati. Podan mora 
biti natančen opis izuma, torej njegova vse
bina. Jasno mora biti navedeno to, aii je v 
okviru izvrševanja delovnih nalog delavca-

OO ZSMS DO ISKRA TELEMATiKA TOZD TERMINALI

ORGANIZACIJSKI ODBOR ZABAVNOGLASBENE PRIREDI^ 
»ZLATA SLUŠALKA ‘83« OBJAVLJA

RAZPIS
za sodelovanje na prireditvi »Zlata slušalka ‘83« Pevce amaterje in kjf 

tavtorje obvešča, da bo prireditev 21. oktobra 1983 ob 18. uri v dvorani Te- 
lematike na Laborah v Kranju. ,. „ ^ia|,

K sodelovanju se lahko prijavijo vsi zaposleni v SOZD Iskra, njihovo ožje ^ ^ 
sorodstvo in štipendisti. Prijava naj vsebuje naslova vsaj dveh pesmi z n0- ltar 
tami ali posnetki na kaseti, kratek življenjepis, poklic in zaposlitev, konjih6' ^ " 
točen naslov in telefonsko številko v službi. 'ti,

Mi
de
le

>lal -

Prijave sprejema. , Bernard Bečan, Iskra Telematika Kranj, Ljubija11
ska cesta 24 a, TOZD Terminali, telefonska številka 064 28—861, intef11 £
2262. Prijavite se lahko do 30. septembra 1983.
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ISKRA - AVTOMATIKA

Dopusti gredo h koncu
Čeprav se nam koledarska jesen

počasi približuje in na jadransko'oba
lo že prihajajo taketako imenovani pose
zonski" turisti, se številke nočitev že 
zbirajo v bero letošnjega poletja. Če
prav je bila poletna sezona kot zatrju
jejo naši turistični delavci uspešna, so 
stabilizacijski ukrepi in zmanjšana po
raba tekočega goriva marsikoga že 
pred dopustom usmerili v iskanje 
prostih ponudb, ki so namenjene de
lavcem v temeljnih, oz. delovnih orga
nizacijah in so temu primerno tudi ce
nejše.

V delovni organizaciji Avtoma
tika, kjer za večino temeljnih orga
nizacij skrbijo v službi za družbeni 
standard, se je takšnega načina do-

10.000 in to v lastnih prikolic^l |L’k 
hotelih, bungalovih ter pavilj^k 
so bili dosegljivi preko K ^ )| .n'1i 
Ekspresa iz Opatije. . «j tea s<

O tem, koliko so morali nl, dljdii 
lavci odšteti za dopust, do^L k;i 
vomo povedo naslednje šteVIL|,jiC j 
enodnevno bivanje je bilo pot/"i t 
prikolicipetimi ležišči d%Sač

Tist/
pa so v povprečju odšteli o°bah pa so 

do 750 dinaijev.
Po končanih dopustih jej^ (^Pri

bolj praznih denarnicah izrečen3 .vza 
"vatera beseda o dneh ki so za Pri

pustovanja p osi užilo kar precej delav
cev, saj znesejo nočnine številko

ne drugo, so izkušnje koristil* .j Tc 
nam, ki smo dopustovali, kot 115^ |<
ki jim poletje prinese glavni vn Jn f 
shižka. 5.1 ^

j*, 8r
|tK°ri

Na 
Se

...

"fr-

lveda

Ko sov Runkah pripravljali prikolice.

izumitelja. V tem primeru je torej povsem 
naravno, da so v procesu ustvarjanja izuma 
tako ali drugače pomembno sodelovali še 
drugi delavci. Zato mora obvestilo o izumu 
natančno povedati, kateri delavci so pri 
izumljanju sodelovali in kakšen je pri tem 
prispevek posameznih izmed teh drugih de
lavcev. Za varstvo interesov izumiteljev so 
takšne navedbe seveda zelo jtomembne in 
so zato za nadaljnji postopek bistvene.

Zgodi se. da izumitelj sam ni vešč prav- 
no-forma!nih postopkov v celoti. Ker je v 
življenju pač možno tudi to, da izumitelj ni v 
stanju sam izdelati obvestila o izumu, včasih 
celo tudi vsebine oziroma opisa izuma, 
zakon nalaga dolžnost »njegovi« OZD, da 
mu v tem na ustrezen način strokovno po
maga. Ko je obvestilo o izumu pri OZD 
pravilno vloženo, je OZD dolžna obvestilo 
pretresti in z vidika svojih možnosti in inte
resov oceniti ter skleniti o tem. kako bo 
izumitelju odgovorila. V roku 60 dni od 
vložitve obvestila o izumu je dolžna avtorja 
izuma pismeno obvestiti o tem, ali bo OZD 
vložila patentno prijavo, ali pa bo takšno 
prijavo na podlagi izuma vložila kakšna 
druga OZD.

Iz takšne ureditve postopka od obvestila 
izuma znotraj »izumiteljeve« OZD do vlo
žitve patentne prijave pri Zveznem patent
nem zavodu se vidi, da zakon proceduralno 
ščiti interese združenega dela in s tem druž
bene lastnine, ki je izumitelju v združenem 
delu tudi materialno, organizacijsko (in 
praviloma tudi moralno) omogočila, da je 
mogel svoje ustvarjalne sposobnosti pri 
delu razviti celo do stopnje vrhunskih teh
ničnih dosežkov, kar izumi tudi so v resnici. 
OZD seveda ni dolžna vložiti patentne pri
jave, prav tako ni dolžna poskrbeti, da bi na 
izumiteljevo obvestilo o izumu to storila 
kakšna druga OZD. Da patentne prijave ne 
bo vložila ne ena in ne druga OZD, postane 
za izumitelja očitno dejstvo to, da na svoje

obvestilo o izumu ne prejme odgo^0^ ^ 
»svoje« OZD. V tem primeru in .0%, n,' 
dalje dobi po veljavnem zakonu , 
pravico, da patentno prijavo za svoj ^
je sicer — kot smatra ta zakon ®. -* • 
OZD, oz. v združenem delu in tore)00 
rabi družbenih sredstev.

tTav iz razloga v takšnih pogojih naSJ v % 
izuma, mora izumitelj v svoji pa,enl N
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izuma, mora izumitelj v svoji Pat.ent[”(vi ^Zaval 
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membno je ob tem določilo zako ^ , 
pravi, da je tak izum sicer lahko ^ 
zavarovan (patentiran) na ime izu'^ 
pravico izkoriščati ga pa imajo vse ^ 
torej vsi poslovni subjekti iz okvira P0fr 
beni lastnini enotnega sistema »zn1vvm laaimiu CJlimicga SJSICIIia .
delo«. Vendar pa izkoriščanje na ta* 
patentiranega izuma po istem zako ,

fiiiSa
žb

LZ.U.11,1 ULS 1.1 IVSl' — (ji>

prepuščeno kar stihiji in tudi ne tega’ ^ ^ 
izumitelj mogel ostati brez plačila za1 ^ ,, 
vloženo svoje minulo delo. . kl)i i*.

Tista OZD, ki se odloči izkoriščati ta , ^ 
lent, mora izumitelju — nosilcu Pa 
priznati obvezno plačilo. Za višino teli", ^ 
čila pa zakon določa, da mora biti v «1-' 
zmerju s povečanjem dohodka ali z' 
nja stroškov oziroma izgub, to je '-fr.jieii. 
skega učinka, ki tej OZD omogoči aPfr: 
takega patentiranega izuma. RazuffUJ1 „ 
da na relaciji OZD: nosilec patefl,frii], 
iahko nastanejo nesporazumi ali1 ,pe|! ^ 
be. Zakon o.varstvu izumov iz leta T (ll 
tega seveda zaveda in takšne printe^ij

k£

fr;
N;

;lje>

S
X v

'tialn

kategorialno predvideva. Vendar p« ^ 
čienjuje podrobneje možnih takšnih P ^
rov temveč nrnhleme te vrele urCla V, S

is4iaiz!
> »ViSjujv |VWSS VUllCjC lUOZillll Iti**»•— .• tjflMv!; H p

rov temveč probleme te vrste ur:j^i ifrl.ia 
stavno z določilom, da o sporu med OZ-1 - u ne

................................... ^
ip

neriv-em : s < takšne vrste seve 
loči ptr-1oj»;, sidišče.

Videti je. da zakonodajalec sma,ra' 
na tak način izumiteljevi interesi 
dobro zavarovani. Toda, zdi se, da J

V Si!i*S;
\
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^COVOR z MAKSOM PAVLINOM

Odhajam v času velike novosti«
Maks Pavššn, ečcktroluienir, bi 
”6ia v DO Zorin, TOZD CAOF 

aI). te odšel v zasluženi poboj. Do- 
je. . Metj je 40 let delovne dobe.

i/^deli smo, da je že tretji človek, ki 
,žje C*1 v TOZD CAOP in ki od tam 
no- Ja v pokoj. Pa se nam je zdelo, da 

).Qine*<am nenavadno, da je sploh 
'iii e’.da Jia tako dinamičnem po-;■ ua n,

"d J'’kakršna je avtomatska dBde- 
kj^atkov, ljudje sploh zmorejo 
Hst *0nca svojih službenih let vzdr- 
j^okovno tekmo, saj je avtomatska 

podatkov nedvomno tako 
ki zahteva mlade in dina- 

tfc 'judi in ki povrhu vsega za svoj 
L delovni polet potrebujejo pred 
UPnhodnos, tudi za svoj osebni in 
£atV|ii nadaljnji razvoj, 
lili® "as je to pot odhajajoči Maks 
! ' zanimal še posebej. Še posebej 
t Je Presenetil vtis, da v njem zgo- 
V3 *sl're kar žari. Je pač Iskraš

e sorte.
^koli smo ga namreč povprašali,

v njem oživel kak pomemb- 
Iskrine zgodovine. Kar pa je 

!ia|i0'j osebnih informacij, ki nam jih 
L v*; Pa so se nanašale pretežno na 

___ _ i|||e J® >0 spomine iz vojnih in povoj
ev ie torej Maks: z obema no- 
1« Ves čas v Iskri, vse od tedaj, ko se 
V y kot invalid zaposli v tedanji
m. -jubljani, ki se je, kot vemo ka- 
k združila s kranjsko Iskro, 

j Ljubljančan. Bi nam po-
•h I ije*’ »v ste uživali vašo mladost?

^ Ljubljančan res nisem. Glede 
b-V* ij j Mladosti pa vsakomur rad pove- 

jj j l»jja Se zelo moti, če misli, da smo v 
s ti kif^dosti mogli uživati radosti

|»?/5“oiko,naprime,živida"
eti J' ^tsni prav radi verjamemo. BiH so 
>0 f L kačni časi. Prav zato, pa bi ver- 
sT<%fldi Povedati iz teh časov kaj
00 3 za današnjo mladino?

•h i .Jda. I*3’ da vam ne ostanem dol- 
^ reJšnie vprašanje. Rastel sem v

:I13 Jk’ Za Celje pa se ve, da je bilo že
1 t>J s!o T^ed drugo vojno industrijsko 
i ii,.m .°da med tedanjim in sedanjim 
vir J1 V ,e Vendarle precejšnja razlika.

Itjg111 Pozabil, kako mračna in zane- 
5,11!,11®50 bila takratna tovarniška po- 
, |!' Na delavce so učinkovala že 

£9 |i. P? sebi moreče. Videl sem, kako J^dje j- •• • * • ....

J l^omaj premikali. Malice so si mo- 
^eda prinašati s seboj od doma. 

„ |j''niam pa se, da je bilo socialno 
I ^J® med delavci sicer precej ži- 
I is V Name pa je napravila posebej
F mi j^ica Ivana Ribiča »Iz starih in 

,'jčasov«. Iz nje smo se mladi,kakr- 
Ij.111 °il jaz, naučili med drugim tudi 
ote ki dfužba spreminja.

“m dolgo časa tovarniški dela-

■ttjVes čas, ob počitnicah sem napri- 
fgiPoi al in pomagal pri kmetih, seveda 

- lin aostno:
" M« le® poši* vojna. Kako se je

iTbi8 V£s-
.|a mogci reči, da se je vojna zame 

<ep°, pa saj bi bilo kaj takšnega 
t(]e.. ega Slovenca tudi kaj čudno. 

1 tiorate, da je bilo nekoč v Celju

Prihajali na delo zaskrbljeni, 
i c ,V grede pa so bili tako utrujeni, da

* i? ^Oma i —:v^i:

tPi "til!. 0 za gotovost zavarovanja izumite- 
Mifli11 i,n,tresov vendarle pretežno prepuš- 

'i 'Pa ^dresiranemu izumitelju samemu. 
\v° i110®6* sv°je izumiteljske interese 
'če h 1 P° veljavnem zakonu še najbo- 
<ia. 11 dobro poznal ne le črko temveč 
Va in temelje družbenoekonomskih 

,<vati združenega dela, v katerem živi in 
tudi sam. Z vidika izumiteljevega 

’ltll hkar°vanja svojih interesov pa je po 
' ipe,, °nu videti še najbolj odločilnega 
li klij lcnutek oziroma momenti v zvezi z

i*1';
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'zutnii
o izumu, ustvarjenem v OZD.

i< n lejjev pogled na pravice, ki izha- 
Patemirauega izuma, je videti bitve- 

™ .v<i ,n'ena dejstvo, da bo do izuma prišlo z 
|2; iigJ druibenimi (in torej ne z zasebnimi 
^ čbc Privatnimi) sredstvi v eni izmed 
j-i Itigj:'da se tudi njegovi zakonsko varovani 

iiieij prorejo oblikovati le v skladu s tem
fye'n"rn dejstvom. Poleg tega se zdi tudi 

pl ii6|,a Značilnost logike patentnega zava- 
č(l ^^zumov in njihovega izkoriščanja — 
j! t*i ega zakona to, da z vidika varovanja 
^^n|JCVih interesov v fazi izkoriščanja

ko”
la> Pomembno to, v kateri OZD iz si- 
. združeno delo« se izum dejansko iz- 

'8i, «,V ‘njegovi* OZD, ali katerikoli
enO 50 P° tem zakonn izumiteljeve 

a|ne in druge) pravice zavarovane 
ae glede na to, v katerem delu (v ka-p' ^ v R-aiciviii uciu \ y r-ti-

| s i,, do praktične uporabe n jego- 
j) tji,: !ria' Kraj afi poslovni subjekt izko-

liljjf .izuma je torej s tega vidika gledano 
>„ "elja povsem irelevantno.

- ^ Ntev P|e<Jvideva zavarovanje interesov 
(jZP1 ib nia 'udi v primerih, ko se nobena 

PtJJfči za izkoriščanje njegovega 
'tlite'; on se v takšnih primerih ozira na 

dl1 tčlii *CV PrisPevek k splošnemu tehnolo- 
te^Predku, ki mu ga načelno priznava 
c .‘no in moralno) s tem, da »ima 

Pravico do posebne nagrade«. Se-

poleg Slovencev tudi precej Nemcev in 
seveda da tudi nemškutarjev. Ob nem
ški zasedbi mesta je bil pritisk na nas, 
Slovence, zelo hud. Zatemnitev oken bi 
glede na vojne razmere še nekako pre
nesli, toda nemški »črnuhi« so zahtevali 
na vsaki stavbi viseti zastavo s kljuka
stim križem. Ta zastava pa našo družino 
ni prizadela le s tem, ker je nismo mara
li, temveč smo za njeno izdelavo morali 
hočeš nočeš žrtvovati več dragocenih 
stvari. Ker blaga zanjo nismo mogli pri
skrbeti drugače, je šla po gobe očetova 
sokolska srajca, sestrina bela bluza in 
moje klotaste hlače.

Lahko si mislite, kako nam je bilo 
tedaj pri srcu. Toda Nemcem to še ni 
bilo dovolj; prepovedali so slovenski 
jezik na javnih mestih, požigali so slo
venske knjige iz knjižnic, nas pa vabili 
na tečaje nemškega jezika, in ker ni bilo 
odziva na to, so udeležbo napravili za 
obvezno. — Nato so Nemci izvedli an
tropološko ugotavljanje porekla ljudi 
pred posebno zdravniško komisijo, kar 
je imelo za posledico delitev prebival
stva po skupinah.

Vse to si je danes kar težko zamišljati, 
tako nemogoče se zdi.

Prav imate, nemogoče se je zdelo 
tudi nam v tistih hudih dneh. Naj ob 
tem povem, da je bil moj oče zaprt že 
med prvimi Celjani. Jaz na primer pri 
tečajih nemščine nisem hotel govoriti 
nemško in ne izpolnjevati povelj pri 
Hitlerjevi mladini. Zato sem tudi ušel, 
vendar sem se bal, da me zapro, saj je 
bil tudi oče že zaprt. Pa smo dečki po
skušali pač storiti svoje proti okupator
jem. Tako smo nekoč vdrli v gimanzij- 
sko knjižnico in že srečno evakuirali 
Aeroklub, potem pa so nas ujeli. Ven
dar pa sem jo jaz še kar dobro odnesel.

Vendarle jim niste torej vsega ostali 
dolžni.

Kot vidite, res ne prav vsega, pa bi 
jim ostali dolžni še veliko manj, ko nas 
ne bi bili preselili v Srbijo.

Kako je bilo pa tam?
Bili smo pač izgnanci, pustili so nas 

usodi pri Vrnjački banji. Toda, Srbi so 
vedeli, da smo Slovenci, pa so nas 
sprejeli kot brate ter nam pomagali, ko
likor so le mogli. Pa tudi sami smo se 
morali med seboj organizirati, da smo 
preživeli, vsakdo je moral prispevati po 
svojih močeh.

Toda, tam je že zgodaj vzplamtel 
upor. Kako ste se znašli v tem?

Tedaj sem imel šele trinajst let pa 
sem se zato vključil v partizanski odred 
kot mladinec. Predvsem na začetku sem 
bil zaradi svoje mladosti še najbolj upo
raben za prenašanje sporočil. Kasneje 
pa sem bil v partizanih pač prav vse, bo
rec, bombaš, miner, kurir, vezist.

Videti je, da ste kmalu pokazali smi
sel za tehniko?

Tako je, prav imate. Kdaj pa kdaj' 
smo naprimer orožje morali mazati kar 
z oljem iz neeksplodiranih sovražniko
vih granat. Iz žarnic smo izdelovali 
električne vžigalnike, kradoma smo iz
pred sovražnih straž nabirali telefonsko, 
žico za naše telefonsko omrežje. Mini
rali smo objekfe, ki jih je uporabljal so
vražnik. Sploh smo počeli vse in v naših 
iznajdljivih rokah je vsak predmet 
dobil kakšno posebno uporabno vred
nost.

veda zakon v tej zvezi ne določa, kdo naj bi 
bil tisti subjekt, ki bi naj mu pravico te vrste 
tudi materialno uresničil saj je znano, da je 
to stvar tudi javnega mnenja, katerega izrazi 
pa se konkretizirajo praviloma preko v 
takšne namene posebej ustanovljenih skla
dov. Tu bi spomnili morda na sklade, ka- 

. kršni so naprimer skjad Kraigherjevih na
gi ad, Sklad Iskre, Krkine nagrade in po
dobno.

Zakon namreč na tak načelen način priz
nava izumitelju pravico do posebne nagrade 
tudi v primeru, ko gre za izum ustvarjen v 
OZD, ki pa se ne izkorišča pač tudi zato, ker 
njegovega vpliva na povečanje dohodka ni 
mogoče neposredno izraziti, naprimer v 
primerih, ko izum prispeva k izboljšanju de
lovnih navad, naravnih pogojev, varstvu 
ljudi in podobno. Konkretne oblike posa
meznih korakov tehničnega napredka so 
namreč lahko zelo različne, pa zato tudi 
»patentabilni izumi« predstavljajo izredno 
razvejano stvarno problematiko, ki jo je v 
vsakdanjem življenju tako pravno kot tudi 
moralno in materialno izredno težko urejati 
tako. da bi bila že vnaprej popolno zagotov
ljena idealno gledana pravičnost varstva in
teresov, pa bodisi da gre za posameznike, 
OZD ali »združeno delo« kot celoto.

Menimo, da vsi, ki imajo kakorkoli v 
praksi ali tudi teoriji opravka z reševanjem 
in urejevanjem medsebojnih razmerij, ki 
izvirajo iz korakov tehničnega napredka, to 
dobro vedo in da torej njihova vsakdanja 
»izkušnja« odtehta zelo veliko.

Naše razmišljanje ob zakonu o varstvu 
izumov, tehničnih izboljšav in znakov razli
kovanja se nam je tu zdelo potrebno predv
sem le zato, da bi prispevali k splošnemu 
poznavanju najpomembnejših določil in 
duha tega zakona, kar je za vse delavce — 
ustvarjalce v organizacijah poslovnega si
stema Iskre nedvomno velikega pomena.

M. Ovsenik

In kako se je vojna za vas končala?
Ne sicer še tako zelo slabo, saj sem jo 

odnesel le kot invalid. V Ljubljano pa 
sem se vrnil preko Trsta.

Po vojni pa ste začeti spet s šolo, mar 
ne?

Tako je. Vpisal sem se na srednjo 
tehnično šolo v Ljubljani in leta 1948 
maturiral tam na elektrotehniškem 
oddelku za šibki tok. Leto kasneje pa 
sem se vpisal tudi na fakulteto in študi
ral, kot temu danes pravimo, ob delu, 
toda, ker mi invalidnina za študij ni za
doščala sem se moral zaposliti. Tedaj pa 
sem se že znašel v IEV, ki je danes se
stavni del Iskre.

Kje ste delati v Iskri?
Najpreje sem kot invalid delal v kon

troli, nato pa v telefoniji. To delo mi je 
bilo bližje že zato, ker sem se že med 
vojno, seveda na drugačen hačih, uk
varjal s telefonskimi zvezami. V ra
zvoju sem delal na ploščatih relejih, ki 
so osnova telefonskih central. V proi
zvodnji je takrat že bilo OB in CV ter 
telefon s številčnico. Razvijali smo tudi 
relejske enote za obstoječe telefonske 
centrale v Iskri. To je bilo obdobje hi
trega in učinkovitega razvoja, ki mu je 
sledi! razvoj kompletnih central za za
sebni in javni promet po koračnem si
stemu.

Že leta 1953 smo zgradili z doma iz
delanimi centralami prvo mrežo central 
za rudnike Rasa, nato veliko telefonsko 
omrežje za potrebe JNA, v katero je 
bilo že takoj v začetku vključenih osem 
central. Za tedanji čas je to pomenilo 
izreden uspeh. Seveda razvoj ni bil pre
prost, spopadali smo se s problemi, la so 
danes vsakdanje, normativno določene 
in standardizirane reči.

V letu 1955 pa smo začeli z novo teh
niko v telefoniji. Spojne poti niso več 
potekale po dekadnem pretiku, ampak 
jih je register preračunaval v marker. 
Ta nova tehnika je bila prvič predstav
ljena leta 1966 v Zagrebu.

V tistem času se je tudi že krepko 
oglasila računalniška tehnika.

Do leta 1960 smo v tovarni sklenili 
posodobiti obdelavo podatkov z elek
tronskim računalnikom na zunanje 
programiranje (UNIVAC 120). Spoz
nali smo namreč da razvoj proizvodnje 
v bistvu ni mogoč brez sprotnega 
spremljanja podatkov o porabi, rezul
tatih dela in potrebah.

Kasneje sem opravil še dvomesečen 
tečaj za spoznavanje računalnika UNI
VAC. Čeprav je bil v primerjavi z da
našnjimi računalniki ta računalnik 
pravi embrio (saj je imel le 12 krat po 10 
mest spomina), naprava ni razočarala.

V leta 1964, ko sem izredno končal 
študij na Fakulteti za elektrotehniko — 
prva stopnja je npr. računalniški sistem 
deloval s karticami. Kapacitete so bile 
že premajhne in že po dveh letih smo 
ugotovili, da bi potrebovali nov, večji, 
računalnik. Zato se je naša tovarna s še 
nekaterimi drugimi združila v enotno 
podjetje Iskra. V konceptu organizacije 
so obdelavo podatkov s sredstvi za av
tomatsko obdelavo podatkov posebno 
poudarjali.

Za izpeljavo organizacije v enotnem 
podjetju so postavili področje za orga
nizacijo in kadre, kjer sem sodeloval 
tudi sam, z nalogo, da s sodelavci načr
tujemo opremo za AOP. Visoka cena, 
pa tudi stališče vzhoda, to je da so raču
nalniki krik zapadne rrfode, je realiza
cijo odmaknila za štiri leta. Elaborat za 
nov računalnik je delavski svet sprejel 
šele 1967. leta, s tem, da sredstva za na
bavo računalnika še niso bila zagotov
ljena.

Da bi približali računalništvo najširši 
slovenski javnosti, smo načrtovali cen
ter v Ljubljani, kjer naj bi sodelovali še 
z Zavodom za statistiko in Univerzo. 
Leta 1968 smo v prostorih tovarne 
TEN v Stegnah dobili prostore za raču
nalnik, ameriška firma CDC pa nam je 
dobavila računalnik.

V tem času — nekako od 1960. dalje 
— se je Zavod za avtomatizacijo povezal 
s firmo ZUCE za domačo izdelavo ra
čunalnikov. Po prenehanju firme 
ZUCE je delo prenehalo tudi v zavodu 
za avtomatizacijo na teh računalnikih. 
Finančno breme za nabavo računalnika 
sta prevzela še Zavod za statistiko in 
Univerza, s pogojem, da računalnik po
večamo iz že obstoječega CDC 3150 na 
CDC 3300. Z motivacijo, da je to ma
tematični stroj, naj bi računalniški cen
ter upravljala tudi ustrezna ustanova.

Center je bil uradno odprt oktobra 
1968, že februarja naslednje leto pa je 
bil tudi kadrovsko okrepljen. Uprav
ljanje centra je prevzel Inštitut Jožef 
Stefan, ki si je v naslednjih letih priza
deval center premestiti in povečati ka
pacitete računalnikov.

Leta 1980 je bil ustanovljen Repu
bliški računski center, v katerem do 
danes združuje sredstva za opremo 
prek 20 partnerjev.

V skladu z investicijo je Iskra usta
novila CAOP, ki sedaj kot eden izmed 
več kot dvajset partnerjev koristi kapa
citete računskega centra (RC). Razvoj 
računalnika poteka v okviru skupnih

interesov vseh udeleženih, posamezni 
partner pa je omejen v svojem razvoju 
informatike.

Z združitvijo CAOP v DO ZORIN 
Iskri nekako sovpada tudi prepričanje, 
da brez lastne opreme za obdelavo po
datkov Iskra ne more razvijati svojega 
informacijskega sistema.

Vam je z8aj morda česa vendarležal?
V bistvu ne, saj sem se vedno vese

lil uspehov, ki smo jih dosegali. Moram 
reči, da teh ni bilo ravno malo. Ko pa že

vprašujete, bi rekel, da mi je ž < sdinole 
tega, ko vem, da odhajam rav o v tre
nutku, ko se spet snuje in pripravlja to
liko novega. Napredek na področju in
formacijskega sistema je takg, močan, 
da človeka kar vleče za seboj.

V pogovoru smo izvedeli še mnogo 
zanimivih informacij o njegovi bogati 
življenjski poti, katere večji kos je na
menil Iskri, toda prostor nas omejuje, 
da bi vse napisali.

MAK

Mladinci iz ŠENTJERNEJSKE TOZD Hipotsmo vrnili obisk mladincem DO TE- 
LEMATIKEv Kranju. Ogledali smo si njihovo delovno organizacijo, natopasmosi 
skupaj ogledali še Bled in muzej NOB v Begunjah. Zvečer pa smo imeli piknik v pri
jetni gorenjski gostilni do poznih večernih ur. Bilo je veselo in prijetno, tako da smo si 
ob odhodu obljubili, da se kmalu zopet srečamo.

IZ TUJEGA STROKOVNEGA 
TISKA
Prenos prek električnega omrežja

Ameriško podjetje Energv Methods Inc. je kot prvo razvilo v praksi uporaben sistem, 
s katerim je mogoče posredovati podatkovne signale na daljavo prek izmeničnega jav
nega električnega omrežja. Jedro, v modularni obliki izdelanega sistema, je transpon- 
der, ki zazna in zajame podatkovne in krmilne naloge. Digitalni prenos podatkov teme
lji na P CM (Puls-Code-Modulation) z nosilno frekvenco IV0j5 KHz. Da prepreči vse 
običajne motnje, ki nastajajo na električnem omrežju, se zaradi varnosti ponavlja vsaka 
12-bitna skupina petkrat zapovrstjo.
Podjetje že ponuja enoto z oznako 1833, s katero lahko na daljavo odčitajo številčno 
stanje števcev. Za kakšne daljave gre, podjetje ni posredovalo podatkov.

Jedilni papir
Razvijalci japonske družbe Havashibara so osrečili človeštvo z novo iznajdbo —je

dilnim papirjem. Tanke strani, ki so videti kot pobarvan celofan, so na voljo ž različnimi 
priokusi: kot špinača, češenj, in celo kot kava. »Šop jedilnega papirja« —tako meni iz
najditelj Naoto Ogimoto, »lahko ohrani človeka pol leta pri življenju«.

Temeljna snov pri tej novi kulinarični iznajdbi je polisaharid pullulan, snov, ki jo 
uporabljajo pri izdelavi filmov in zdravil.

Poskusni prostovoljci, ki so jedli nov papir za malico, pa se niso navdušili. Papir je 
sicer zelo nasiten, vendar je užiten le nekaj ur prej, preden človek umre od lakote.

Goriva v letu 2000
Alternativna goriva bodo ob koncu drugega tisočletja še vedno precej zastajala za 

uporabo dizla in goriva pri otomotorjih (ne bencina), tako menijo strokovnjaki nemške 
delniške družbe Shell. Vozila s pogonom na vodik ali električno energijo še ne bodo do
segla splošne uporabe.

Možnosti za uporabo sintetičnih goriv so majhne, medtem ko imata avtomobilski plin 
in alkohol boljše možnosti. Drugače je seveda z etilnim alkoholom (etanolom), ki se ga 
da pridobivali iz biomase (sladkorni trst,) vendar je pridelek vezan na posebne klimat
ske razmere.

Najbližja nam je koncentracija z dodatkom 2-3% metanola, zlasti zato, ker niso po
trebni posegi pri motorjih, 'rjih.

Računalnik za očala
Na strokovnem srečanju zahodnonemških optikov v Essnu je pokazalo podjetje Mol- 

ler—Wedel integrirano elektronsko krmiljeno napravo za popolno subjektivno določa
nje stekel očal pacientov.

S pritiskom na tipko krmilne naprave slede različne vrednosti dioptrij pred pacien
tom, hkrati pa le-ta lahko vsak čas primerja vidljivost. Prav tako operater lahko prek 
krmilne naprave določi vrednosti starih očal, pacient pa jih primerja z novimi. Vse 
vrednosti dioptrij posreduje računalnik tudi pismeno na recept, pri čemer so izključene 
morebitne posredniške napake.

Vse podatke hkrati z vrednostmi dioptrij vnese očesni zdravnik v personalno karto
teko prek računalnika. Tam so zapisani vsi dosedanji zdravniški posegi, bolezni, zdra
vila in tudi računi za zdravstveno zavarovanje. Zdravnik je tako rešen administracije in 
se mirno lahko osredotoči na zdravljenje.

Tudi medicinske sestre so tako odveč, seveda za tiste storitve, ki jih poslej opravlja ra
čunalniško integrirana naprava.

Elektronika v stranišču
Tudi v stranišča posega elektronika. Bio 100 390je taka naprava, ki pretvarja člove

ške telesne odpadke v humus. Napravo, na zunaj podobno klasičnemu stranišču na 
štrbunk, poganja elektrika. 220 voltov pretvori transformator na 42 V, ta transformi
rana energija pa ogreva šotni drobir, ki se skupaj s fekalijami v kratkem času spremeni v 
humus.

Poraba elektrike je zelo skromna, neprijetnihvonjav ni, ker jih naprava prek ventila
torja odvaja v zračnik. Pasterizacija je torej temeljita.

Naprav Bio 100 390je samo v Skandinaviji v uporabi že nad 10 tisoč, saj ni niti tako 
draga — 1.650 zahodnonemških mark. Odveč je pripomniti, kako dragocena je npr. pri 
bolnikih.

Hladilnik in zmrzovainik
Že lani, zlasti pa letos, prodira na tržišče izdelkov splošne rabe hladilna naprava, 

imenovana hladilni center. Naprava v velikosti visoke omare s tremi vrati je dejansko 
zmrzovainik, običajni hladilnik in ohlajevalec. Zgoraj so globoko zmrznjena živila, v 
srednjem delu običajno ohlajena za shrambo le nekaj dni, spodaj pa v glavnem pijače s 
temperaturo v kleteh. Prostornina med 400 in 500 litri zadostuje za družino.

Temperaturo v hladilnem centru krmilijo seveda senzorji. Kotprimer: AEG naprava 
s 427 litri prostornine velja 3.500 nemških mark in je tudi na zunaj oblikovno usklajena 
z drugim kuhinjskim pohištvom.

Nova postelja
Dosedanjim posteljam je odklenkalo pa naj gre za slamnata ležišča, vzmetne ali 

zračne blazine. Poslej bomo ležali na vodi.
Da, na vodi. Proizvodna tovarna Vltratherm že izdeluje zakonske postelje, kjer je 

blazina napolnjena z vodo. Posebna naprava preprečuje premikanje vode, pa skrbi za 
njeno ustrezno temperaturo. Izbiramo lahko med 21 in 38 stopinjami Celzija po potrebi 
in prilagojeno za letni čas.

Poznavalci pravijo, da je spanje na novi vodni postelji mnogo prijetnejše, počitek 
boljši, nakupna cena postelje pa manjša zaradi svoje preprostosti. Na zunaj se postelja 
sploh ne razlikuje od dosedanjih.

Slaba stran postelje z vodo: zakonci se v postelji ob prepiru ne smejo obdelovati z 
noži, vilicami, ampak le z bolj topimi predmeti.

Zbral, prevedel in priredil Marjan Kralj
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TOZD ELEKTROMOTORJI, ŽELEZNIKI

Uspel piknik
Enega izmed zadnjih vročih po

letnih dni (soboto, 27. avgusta) so za 
tradici-.naini sindikalni piknik izko
ristili tudi. člani kolektiva Tovarne 
dektr« motorjev in gospodinjskih apa
ratov iz Železnikov.

Ktiub moreči poletni vročini, ki ie 
v teh dneh v marsrKateri tovarni zama 
delovni tempo, pa so v Železnikih po
prijeli za delo dobesedno z vsemi 
močmi, saj je tovarišem v neposredni 
proizvodnji priskočilo na pomoč tudi 
celotno režijsko „moštvo , nekateri 
takoj, ostali pa se bodo na delu v pro
izvodnji zvrstili do konca leta.

Tovariško srečanje, ki so ga orga
nizirali preteklo soboto zvečer na no
gometnem igrišču v Selcih, je ne
dvomno prispevalo h krepitvi tova
riškega ozračja v kolektivu, ki ga do 
konca leta čakajo še zahtevne naloge. 
Nekaj je takih, ki jih (delno) niso 
mogli izpolniti v prvem polletju, pri
dobili pa so tudi nova izvozna naro
čila, ki jih v letnem planu niso predvi
devali.

Okrepljene delovne moči bodo to
rej še kako koristne!

SF

S prijetnega piknika v Sekan.

Veno Dolenc razstavlja 
v Telematiki

V avli Iskre Telematike na Laborah 
so 19. avgusta 1983 odprli razstavo sli- 

arskih del Vena Dolenca, ki jo je pri
pravila komisija za kulturo pri konfe
renci osnovnih organizacij kranjske 
Iskre. Razstava bo odprta do 16. sep
tembra.

Veno Dolenc sodi med zelo znane in 
uspešne gorenjske ustvarjalce, saj je 
prisoten tako v likovnem in literarnem 
kot glasbenem dogajanju. Rodil se je 
leta 1951 v Celju. Je absolvent Pedago
ške akademije v Ljubljani, zaposlen pa 
je kot grafični oblikovalec v tržiški to
varni Peko. Samostojno je razstavljal v 
Tržiču, Brestanici in Ljubljani, srečali 
p-' smo ga tudi na številnih skupinskih 
razstavah. Kot pesnik je objavljal v 
skoraj vseh najvidnejših slovenskih li
terarnih publikacijah kot so Mlada 
pota, Problemi, Sodobnost, Mentor itn.

Bržkone največje uspehe doslej je 
dosegel na glasbenem področju, in sicer 
kot vodja, avtor besedil in glasbe ter 
pevec in kitarist znanega ansambla 
Sedmina. Skupaj z ansamblom, ki so ga 
sestavljali odlični slovenski glasbeniki, 
je izdal dve veliki plošči: »Sedmina« in 
»II. dejanje«.

Za likovno, literarno in glasbeno de
javnost je leta 1981 dobil Kurnikovo 
plaketo, na srečanju literatov Jugosla
vije v Valjevu pa še srebrno plaketo 
»Kosta Abraševič«.

Kazimir Mohar

ČASOPISNE NOVICE
V prvi polovici leta je bil največji jugoslovanski izvoznik sarajevski Energoinvest. 

Na listi desetih največjih proizvajalcev — izvoznikov je na drugem mestu Uniš iz Sara
jeva, na tretjem pa ljubljanska Iskra. Šipad iz Sarajeva je na četrtem mestu, sledijo pa 
kragujevška Crvena zastava, Prva petoletka iz Trstenika, rudarski kombinat Trepča, 
industrija kablov Moša Pijade iz Svetozareva. zagrebški Rade Končar in pulski 
Uljanik.

F.nergoinvestov izvoz je znaša! v prvem polletju 230 milijonov dolarjev, izvozni 
načrt je uresničil 85 %, tuji kupci pa mu dolgujejo še 100 milijonov dolarjev — Delo.

Na območju Elektrodistribucije Krško je približno 35 tisoč števcev, od tega jih je 
slaba tretjina starih in jih bodo odpisali. Očitno pa Avstrijci, ki imajo sicer stroge teh
nične norme, bolj zaupajo novejšim Iskrinim števcem, saj jih umerjajo vsakih 16 let, 
pri nas pa razmetavamo z denarjem in jih umerjamo vsakih osem let.

Do konca letošnjega leta mora žužemberška Iskra tozd Keko dobaviti Kitajski 
opremo in tehnološke storitve v vrednosti 300 tisoč ameriških dolarjev. V tem mesecu 
je prišla v Iskro skupina kitajskih strokovnjakov na študij naše tehnologije in prakso. 
V Žužemberku bodo ostali nekaj tednov — Dolenjski list. Novo mesto.

Med tistimi, ki so pripomogli k gradnji Doma kulture v Mojskovcu, je tudi delovna 
organizacija Iskra iz Kranja. Ta slovenski kolektiv je podaril Domu celotno tehnično 
aparaturo zS ozvočenje, manjši kinoprojektor in barvni televizor v skupni vrednosti 
nad milijon dinarjev. Odločitev o tem darilu je sprejel delavski svet Iskre že pred 
nekaj leti. Predstavniki Iskre so bili te dni v Mojskovcu in se sešli s predstavniki Centra 
za kulturo Nenad Rakočevič. Dogovorili so se o izročitvi daril in montaži aparature za 
ozvočenje — Pobjeda. Titograd.

»Misel, da bi začel izdelovati igle za stroje, se je porodila, ko sem delal kot orodjar v 
Iskri: 15 let sem delal v Iskri na teh tenkih stvareh. Videl sem koliko dela je treba za 
takšno iglo, ki mora imeti natančno določene lastnosti, če naj ustreza namenu. V 
Nemčiji so mi povedali, da pri njih izdelujejo igle v velikih serijah na posebnih strojih 
za brušenje visokolegiranega kaljenega jekla. Pri nas je igle izdelovala tovarna Marko 
Oreškovič v Ličkem Osijeku za dele pri orodjih, za razne vodilne puše, stebre, vpe
njala itd. V Iskri pa so mi povedali, da so v tej tovarni naročili igle samo enkrat in dobe
sedno po tem vse vrgli proč« — tako je začel svojo pripoved Vladimir Kern. obrtnik iz 
Izole v ljubljanskem Teleksu. Po 15-letnem trdem, tveganem in zahtevnem inovator- 
skem delu je sedaj ekskluzivni proizvajalec teh tehničnih igel, izdelanih po lastni teh
nologiji in na lastnih strojih.

Predstavniki tehnične službe industrije avtomobilov Cimos predvidevajo, da bodo 
letos izvozili v Francijo izdelkov v vrednosti poldruge milijarde dinarjev. Ob novi po
godbi so povedali v koprskem Cimosu, da bodo izvozili vse več rezervnih in drugih 
delov za potrebe francoskega partnerja. V tem kooperantskem poslu je tudi novogori
ška Iskra.

Zbral in uredil Marjan Kralj

Na
Bavški Grintavee

Planinska sekcija DO ISKRA Kranj 
bo priredila v soboto, 10. septembra 
zelo zanimiv planinski izlet na Bavški 
Grintavcc, ki se strmo pne nad dolino 
Zadnja Trenta.

Začeli bomo zgodaj zjutraj: ob 5. uri 
se bomo z avtobusom odpeljali čez 
Vršič do koče pri izviru Soče. Od tu 
bomo šli skozi Zadnjo Trento na pla
nino Zapotok in dalje na sedlo Velika 
vrata. Po počitku bomo prečili melišče 
in se po severnem grebenu ter sever- 
novzhodni steni povzpeli na vrh 2344 m 
visokega Bavškega Grintavca. Medtem 
ko je prvi del poti enostaven, pa je drugi 
precej zahteven, toda dobro zavarovan. 
Sestopili bomo po isti poti do Soče.

Udeležencem vzpona priporočamo 
dobro planinsko opremo, saj le-ta za
hteva skoraj 4 ure, oziroma skupaj 7 ur 
hoje. Zelo prav bodo prišle smučarske 
palice! Za varnost bodo tokrat poskr
beli vodniki: I. K!oar,'J. Trilar in E. Er
zetič. Cena prevoza bo 200 din.

Prijave in vplačila sprejema Volga 
Pajk iz tajništva DO ERO do srede, 7. 
septembra.

Ljubitelji
tenisa — 
pozor!

Tradicionalno prvenstvo Iskre pod 
nazivom Teniskra V. bo 10. in 11. 
septembra 1983, ob 8. uri. na teni 
ških igriščih v Kranju.

Prijave (priimek, ime, letnica roj
stva, DO) sprejema do petka, 9. 9. 
1983, Rajko Kožar, tel.: (064) 
22221, 24351, int. 2952. Hkrati 
bomo organizirali tudi dvoboj_s firmo 
Intertrade IBM.

Dopisujte v Iskro

ZAHVALE

Organizaciji združenega dela Iskri 
Kibernetika Kranj, njeni osnovni or
ganizaciji sindikata, temeljnima or
ganizacijama združenega dela Me
hanizmi Lipnica in Instrumenti 
Otoče, sodelavkam, sodelavcem, 
znancem in prijateljem, se ob boleči 
in mnogo prerani izgubi mojega 
moža

JANEZA DEBELAKA

iskreno zahvaljujem za tople besede 
in izraze sožalja, darovano cvetje ter 
denarno pomoč

Vera Debelak

Ob smrti mojega dragega očeta

FRANCA BUKOVNIKA
se iskreno zahvaljujem sodelavkam in so
delavcem v montaži Tovarne števcev — na- 
vijalnica za izraze sožalja in denarno pomoč 

žalujoča hčerka 
Angela Črnivec.

Ob izgubi dragega očeta

ANTONA RUSA

se zahvaljujeva vsem sodelavkam in sode
lavcem iz montaže stikalnih ur in oddelku 
tokovnih tuljav v TOZD Števci za sočutje, 
pomoč in podarjeno cvetje

hči Darinka in 
sin Franc.

Ob boleči izgubi drage žene in mame

TEREZIJE ŠENK

se iskreno zahvaljujemo sodelavcem TOZD 
TSD in TOZD Števci za izrečeno sožalje, 
podarjeno cvetje, denarno pomoč ter 
spremstvo na njeni zadnji poti. Hvala tudi 
govorniku za poslovilne besede!

mož Lojze in hčerke.

Od Slemena do Krnice
Planinsko društvo Iskra bo organiziralo 9. in 10. septembra 3. del izleta po P° 

prijateljstva - od Slemena do Krnice. i
Zbrali se bomo v petek, 9. septembra ob 16. uri pod uro na ljubljanski žele^1^ 

postaji in se z rednim avtobusom odpeljali do Kranjske gore. Od tu bomo 
Vršič in prespali v Erjavčevi koči. V soboto zjutraj ob 6. uri se bomo poviT, 
Sleme, od tu pa po Korenskih policah pod Robičjem nad Mak) pišnie • nad Seo' ■ 
cem, od tu pa v Krnico.

Tura je primerna za izkušene planince. Z nami bo Uroš Zupančič, ki je toPTj 
izpeljal, za varnost pa bo skrbel gorski reševalec Zvone. Korenča,

Prijavite se pri Bredi Jančar, telefon 572-331, int.: 311. \\
SOZD ISKRA 
Izobraževalni center 
Ljubijana

razpisuje

posebno obliko pospešenega izobraževanja za izpopolnjevanje strokovne izobraZ*)
po programu

!L razvojno-raziskovalne 
šole v Iskri
v času od 7. 11. — 25. 11. 1983
in od 5. 12. — 9. 12. 1983 ,,

Pospešeno strokovno izpopolnjevanje je namenjeno vodjem razvojno raziskov 
nih enot v Iskri in delavcem, ki jih Iskra namenja za vodenje projektnih skupin- 
VSEBINA: ' . fla.

Program je sestavljen iz izbranih splošnih in posebnih tem, ki celovito pokrivajo' 
slednja tematska področja:

H. vodenje inovacijskih procesov
2. informatika v razvojno raziskovalnem procesu in komuniciranje
3. uporaba mikroelektronike in mikroprocesorske tehnike v izdelkih Iskre
4. uporaba sodobnih računalniških metod, kot pomoč pri razvojno-raziskova!"6

delu .
Nova posebna in interdisciplinarna znanja, ki jih terja razvojnoraziskovalno J6

Iskre so močno naravnana naaktualna vprašanja novih zahtev sodobnega razvojn°'r 
ziskovalnega dela s končnim poudarkom na Iskrim problematiki.

ORGANIZACIJA:
Skupne oblike andragoškega dela bodo organizirane celodnevno 5 dni v te<lnU 

Kandidate opozarjamo, da si prilagodijo obveznosti v zasebnem življenju na nadp0
prečno obremenitev času šolanja. Obiskovanje šole bo redna delovna obvezo0 

Udeleženci, ki bodo vse obveznosti iz programa uspešno opravili bodo prejeli sjtf 
čevalo o uspešno končanem šolanju in bodo imeli prednost pri razporejanju na o°8. 
vornejša dela in naloge v razvojno-raziskovalni dejavnosti Iskre. >

NOSILCI PROGRAMA:
SOZD Iskra, Področje za raziskovalno dejavnost, Ljubljana, 

Fakulteta za elektrotehniko, Ljubljana

VODJA PROGRAMA: 
Radovan VRABL, dipl. ing.

CENA PROGRAMA: 0
V ceno 54.000 din so vključeni penzionski stroški in kotizacija. Za navedeno 

bodo TOZD prejele račun na podlagi podpisane prijavnice. Potne stroške si ureolJ 
udeleženci v svojih TOZD oz. DSSS.

CAS IN KRAJ:
S programom strokovnega izpopolnjevanja bomo pričeli 7. 11. 1983 ob 8. v “— ,--- p--- -----—wiuv ii-lii ,. i i . , w —- ...

telu Transturist, Škofja Loka in bo trajal do 25. 11. 1983. Ponovno se bo začel 5-1
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1983 ob 8. Zaključek seminarja bo 9. 12. 1983 ob 14.
V času od 26. 11. do 4. 12. 1983 bodo udeleženci izdelali seminarsko nalog0’

PRIJAVE:
Izpolnjene prijavnice naj TOZD oziroma DSSS pošljejo najkasneje do 2(7 ■* ^ 

1983 na naslov SOZD Iskra, Izobraževalni center, Ljubijana, Trg revolucije 3 —X1’ 
roke Sonji Vrhovec.

Podrobnejše informacije o organizaciji, izvedbi in vsebini programa lahko dol’1, 
pri Radovanu Vrablu na tel. št.: 061/574-752, vodji programa, ali v Izobraževali16 
centru Iskra na tel. št.: 061/222-212.
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SOZD ISKRA 
Izobraževalni center 
Ljubljana

V skladu s programom za uvajanje krožkov za izboljšanje proizvodni6 
Iskri, sklepom KPO SOZD Iskra in področnih kolegijev za kakovost, 
zvojno raziskovalno dejavnost ter kadrovsko dejavnost in izobraževanj6 
na osnovi dogovora s KOS SOZD Iskra

$k

razpisujemo STROKOVNO USPOSABLJANJE po programu:

uvajanje krožkov 
za izboljšanje proizvodnje
v času od 20. 9. — 23. 9. 1983

Strokovno usposabljanje je namenjeno pospeševalcem krožkov za izboO- 
šanje proizvodnje.

Krožki za izboljšanje proizvodnje so množična oblika za aktivno vkljufe' . u 
vanje delavcev za izboljšanje procesa in izdelkov. Krožek za izboljša11!6 ttj 
proizvodnje združuje 5 —12 delavcev, ki opravljajo podobna dela in nalog6, 
se redno sestajajo po eno uro na teden pod vodstvom vodje krožka in p!<y 
stovoljno z namenom, da ugotavljajo probleme, analizirajo vzroke in izvC' 
dejo ali predlagajo izboljšave.

Pospeševalec je delavec s primerno strokovno izobrazbo in temelji1'111 
znanjem, ki pozna in obvlada tehnike dela v krožku ter je seznanjen tudi *
teorijo in prinapi delovanja krožkov v drugih sredinah. Sposoben mora I
tudi svoja znanja prenašati na druge in koordinirati ter usmerjati delovanj6 
krožkov. To znanje pridobi na posebnem specializiranem seminarju.

VSEBINA:
1. Osnove krožkov za izboljšanje proizvodnje
2. Način tehnike dela v krožku
3. Uvajanje krožkov
4. Razprava in povzetek
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ČAS IN KRAJ:
S programom strokovnega usposabljanja bomo pričeli 20. 9. 1983 ob_' 

v hotelu Transturist, Škofja I oka. Zaključek seminarja predvidevamo 23- “■ 
1983 ob 14.

VODJA PROGRAMA:
Lotar KOZINA, dipl. ing., SOZD Iskra, DSSS

CENA strokovnega usposabljanja:
V ceno din 7.200 so vključeni penzionski stroški in kotizacija. Za na66 

deno ceno bodo TOZD prejele račun na podlagi podpisane prijavnice. Pota6 
stroške si uredijo udeleženci v svojih TOZD oziroma DSSS.

PRIJAVE:
Prijavnice pošljite najkasneje do 12. 9. 1983 na naslov: SOZD Iskra, Iz0-

hraževalni center, Ljubljana, Trg revolucije 3/XI.
Podrobnejše informacije lahko dobite pri Sonji Vrhovec na tel. 

061/222-212.
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